How US intelligence obtained
some remarkable documents.

THE CIANO PAPERS: ROSE GARDEN
Howard McGaw Smyth

Galeazzo Ciano, dei conti di Cortellazzo, was bom on 18 March
1903 at Leghorn, the son of Admual Costanzo Ciano, an Italian hero
of World War [ and an early supporter of Mussolini. After grining
his degree young Ciano dabbled for a time in journalism and then
in 1925 entered the Italian diplomatic service. He served bricfly at
Rio de Janeiro, Peking, and the Holy See. On 24 April 1930 he married
Edda, the daughter of Mussolini. Thereafter his promotions were very
rapid indeed. After a brief penod serving as Consul General at Shang-
hai, Ciano was namsd Minister to China, anc 10 1932 served as presid-
ing officer of the League of Naticns’ Commission of Inquiry on the
Sino-Japanese conflict. In August 1933, Mussolini named his son-in-law
chief of his press office, which in September of the pext year was up-
graded and renamed the Office of Press and Propaganda with Ciano
as its undersecretary. In June of 1935 the Office was transformed into
s full-fle 'ged ministry with Ciano at its head.

Ciano volunteered for the Ethiopian War and served in command
of a bomber squadron. He was decorated by Marshal Badoglio for
military valor in that war. Then on 9 June 1938, at the age of 33, be
was appointed Minister of Foreign Affairs, an office which he filled
until February 1943. Young Ciano was even accorded, retroactively
it would seem, that great Fascist bonor of having taken part in the
“March on Rome™ i1 1922.°

Countess Edda Ciano liked to speak of berself as half-Russian,
ascribing her moodiness and wesk lungs to her Russian blood. Mus-
solini’s wife dismissed such talk as mere gossip: Edda wzs bomn to

‘At least it 15 30 stated in the Encicdlopedic Italians, appendix I, p, 412, See,
bowever: Duilic Susmel, Ve sbaglims di Celeazzo Cieno (Mian: Aldo Palarxi
1042) p. 58.
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us on September 1, 1810, she writes, but Benito and she were
pot yet regularly married,; bence, the stupid insinuation that Angelica
Balabanoffi was the mother of Edda.? ’

The Cianos hzd three children: the older son, baptized Fabrizio
Benito Costanzo, born 1 October 1931, the daughter, Raimonda, bomn
21 December 1933, and Marzio, the younger son, born 18 December
1937. But the marmage was not s happy one: it was common knowi-
edge that each spouse had numerous affairs. Edda was headstrong
and violent in her feelings, something which secemed to endear her
to her father?

Ciano was Minister of Foreign Affairs during the period of the
British acceptance of Italy’s conquest of Ethiopia, of the Italian
fotervention in the Spanish Civil War, of ltaly’s rapprochement and
subsequent alliance with Nizi Cermany, and of World War II unti)
February 1943. It was in the course of the Italian intervention in the
Spanish Civil War that Ciano instigated the murder of the Rossell
brothers, Carlo and Nello, founders of the movement Giustizia e
Liberta.* He met and spoke with practically all of the important Euro-
pean leaders of the time, and kept a diary or diaries during all or most
of the period of his ministry. The larger portion of these diaries was
first published in English translation in the American edition of
January 1846 * An earlier portion of the diaries was fist published in

* Rachele Mussolini, La mis cua con Benito (Milan: Arnaldo Mondadori, 1948)
PN

*Roinan Dombrowsks, Mussoling. Tuilight and Fell (New York Roy Publishers,
1956) p 114

Susmel, Vua sboghata, p. 58, relates that when Edds returned from her trip
o Cermany in 1937, where the had been shown great attenton by Hitler and
the Nazi bigwigs. Caleszzc asked her directly f she had ever betrsyed bim. She
answered No, and Susmel assures us that this was the truth

The statements to the contrary are 0o sumerous to be listed.

4 Charles F. Delzell, Mussolinie Enemies: The Iltalan Anti-Fascut Renstonce
(Princeton: Princeton University Press, 1961) pp. 158-160,

Susmel, Vo sbaglicta, pp T4-75.

Cf. Massimo Salvadori, The Labour end the Wounds, A Personal Chronicle of
One Mon's Fight for Freedom (Loodon. Pall Mall Press, 1858} pp 118-119.

* The Ciano Dieries 1939-1943 The Complete, Unabridged Disres of Count
Caleazzo Cuno, Italan Minister for Foreign ABsirs, 1936-1943, Edited by Hugh
Cibson, Introduction by Summer Welles {Carden City, New York: Doubleday &
Co. Inc, 1946).
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Italian in 1848. The English transiation followed in 1853.¢ These diaries
are unquestionably, incomparably, the most ipteresting and important
Italian memoir material regarding World War 11

Closely associated with Ciano’s private and often highly subjective
potations in the booklets of his diary were the supporting papers.
In the American edition of the diaries one encounters such interpola-
tions as these:

12 January 1939 (p. 10): “7 shall let Mackensen read yesterdsy's
record.”

19 July 1939 (p. 110): T bave set down my impressior. of Spain
to s potebook ”

1 October 1839 (p. 154): “As usual I have summarized in s mem-
orandum in my conference book the offcal sccount of my contacts
with Hitler and other hurh officuals of the Reich.™*

In the diaries for 1837-1838 (English edition), one fad< such
references as these:

5 Nowvmber 1937 “An extremely Interesting cooversation. 1 have
summanzed it in 8 minute” (p £8)

3 Janusry 1938 “Conversstion with Perth, of which 1 have rasde
s minute ~ (p. 38)

5 lanuary 1938. “The brst [conversation of the Duce] of whic! . have
made  mnute, was with Count Bethlen™ (p. 60)

These supporting papers by Count Ciano, in the form which they
had acquired when they reached Washington, came to be known as
"The Ciario Papers: Rose Carden.” Our primary aim in this essay is
to narrat: how they got here. But this story cannot be told by itself.
To make #t ini lligible we must at the same time unravel the story
of the diaries themselves. But even before the diary and supporting
papers begin their movements from Rome, & few things should be
poted. -

¢ Calearzo Ciano, 1837-1938 diaric (Balogna: Cappelli, 1948), Ciano’s Hidden
Diary 1937.2838 Translation and potes by Andreas Mayor, With an introduction
by Mslcolm Muggendge (New York: E. P. Dutton & Co. 1953).

* Mario Toscano, The History of Tregties aend International Politics, Yol. 1
An Introduction to the History of Treaties and International Politics: The Docu-
mentary and Memoir Sources (Balumore: The Johns Hopkins Press, 1966)
Pp 454455

Cf. Lewis Bernstein Naier, Diplomatic Prelude 1935-1029 (loodoun: Mac-
mflsn, 1048) p. 404

* Other such references sre to be found on pp. 175, 212, 219, 223, 155, 274,
77, 293, X0S, 206, 410, 436, 470, 477, 852, 556
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The diary was not very secret. Parts of it had been shown or read
to Dino Alfer;, Ambassador to Cermany, to Filippo Anfuso, Ciano’s
secretary and later Ambassador to Hungary, and to Zepone Benini,
8 life-long friend of Ciano’s, Undersecretary in the Ministry of Foreign
Affairs fn 1939, and Minister of Public Works in Mussolini’'s last
cabinet before the overthrow of July 1943. Benini later told the
Americans about the diary. It was known also to Felice Guarner,
Undersecretary in the Ministry for Currency and Foreign Exchange,
to Giorgio Nelson Page, and to Orio Vergagni, also friends of many
years.* Sumner Welles recorded: “He showed it [the diary] to me and
read me excerpts from it in my first conversation with him.” 1

Mussolini was thoroughly aware that his ton-in-law was keeping a
diary; he knew of Ciano’s dislike and suspicion of the Germans, and
that the diary and selection of supporting papers reflected this attitude.
In the entry for 8 July 1841, Ciano noted Mussolini’s imritation over
German activity in the Alto Adige, or the South Tyrol, as the Austrians
~all it. “Note it down in your diary,” Mussolini said, “that I foresee
an unavoidable conflict arising between Italy snd Germany.” For 6
November 1942, it is recorded: “Mussolini asked me if 1 was keep-
ing my diary up to dste. When I answered afirmatively, he said
that it will serve 10 prove how the Cermans, both in military and
political Selds, hive aiways acted witkout hiz knowledge” On 8
February 184), three days after Mussolini had told Ciano that he
was being transferred from the Ministry of Foreign Affairs to the
embassy at the Vatican, the Duce “ssked me if 1 had all my docu-
ments in order.” Ciano assured him that they were in order, and that
he could document all the treacheries perpetrated against Italy by
the Cermans.”

The diary entries were recorded by Ciano in calendar pote books
issued by the Italian Red Cross, page by page, usually one page for
one day. These sheets were about 8 inches by 10 inches. The notations
were in longhand in fnk. Now and then, when much was recorded
for a given day, extra sheets had been pasted in. At other places

* Susmel, Vito sdeglicte, pp. 76-T7.

* The Cianc Dieries, §839-1943, p. mvii. Of. p. 212, entry 28 February 1040.
“ Op. c#t, pp. 374, 539, end 580.
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the handwriting was extremely cramped in order to compress one
day’s material on one sheet. One booklet was used for each year.
The bookdets were kept {n the little safe in Ciano’s office.’?

The published volume for 1837-1938 at the second entry, that for
23 August 1837, reads: "From today I mean to resume a regular diary.}?
This implies or strongly suggests that there were other, antecedent
diary notations. This notation, however, should be read in conjunction
with the entry for 22 August: "My writer's vanity makes me beg that,
if one day publivity is given to these notes, it will be remembered
that they were thrown on to the paper by me, mn bits and pieces,
between an interview and a telephone call. . . .. " 1¢ The wording may
mean that there was at some time some sort of systematic set. of
potations by Cisne for 1836, a potebook which did not swvive the
vicissitudes we are about to relate. Susmel insists that the Ciano diaries
originally consisted of eight notebooks, one for each of the years 1936
to 1843¢

The author has found positive evidence of only seven bookleis
i the various movements of the diaries from 1943 onward. The bpota-
tion for 22 August 1937 may merely indicate that Ciano experimented
from time to time with diary notations prior to that date, but kept
8 systematic record only thereafter.

In 1944, when American intelligence officers first picked up the
trail of the diaries and papers, Zenone Benini, who seems not to have
drawn a clear distinction between the diaries and the papers, men-
tioned additional people to whom the diaries were known: Blasco
Lanza d'Ajeta, Duke Marcello del Drago, and the writer Curzio
Malaparte. Benini felt ; re that the Cerman Embassy knew of the
disries. According to Bi:.ini, Curzio Malaparte stated that as early

® Interniew with Mr. Allen Dulles, 17 January 1066, Telegram, Bern to Wash-
fngton (Dulles to O.5.5.) 11 January 1945, Item 88 L, File "Edda Ciano Dianes,”
Personal Files of Allen Dulles, Susmel, Vit sbaglata. p 76.

The Ciano Diaries 1939-1943, pp. 1. 189, 329, 429, 563 reproduce the coven
of the Red Cross potebooks used by Ciano. The 19371838 diario, between p. Kvii
and p. I, provides » facsimile of the entry for 22 August 1837.

® Cianc's Hidden Disry 1937.1038, p. 3.

“ 1937-1938 dwario, p. 5; but placed separate in the Engluh edition (op. c&,
p. of) and labeled “Clano’s Foreword.”

® Vis sbag! s, pp. 57, 336, 370.
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as Msy 1842, Ciano bad been advised by a friend to resign and seek
refuge in some foreign country but had replied: ~The publication
of my Diary will be sufficient pot only to protect me from all political
vengzance and persecution, but will rehabilitate me even fn the eyes
of my adversaries’ Ciano ststed cn severs] occasions to his friends
that he intended to publish this document abroad, perhaps in America
or in England.” ¢

“Escape” to Germany

Count Ciano, whom Mussolini had relieved of his position as Min-
fster of Foreign Affairs on 5 February 1943, was one of the ring
leaders of the revolt against the Duce in the Grand Council of Fascism.
In his new position as Ambassador to the Holy See, Ciano worked
assiduously for Italy’s withdrawal from the war, with Mussolini if
possible, without him and even ageinst him if necessary. He cooper-
ated closely with Bottai and Grandi in preparing for the meeting
of the Crand Council on 24-25 July and in lining up a masjority of
the Councilors to vote for Grandi's resolution. Throughout Ciano's
speech, Mussolini glowered at him in contempt and indignation.
The revolt within the Grand Council gave the King the opportunity
to dismiss Mussolini and to appoint Marshal Badoglio as his suc-
cessor.!’

*® Headquarters Peninsular Base Section, Memorandum (by Lt. Col. Henrv H.
Cumming) for AC. of 5., C-2, AF.H Q. 16 August 1944, Subject: Count Ciano’s
Drary, Enclosure 2, Despatch No 703, Robert D. Murphy to the Secretary of
State, 25 August 1044, Item 83 R, Fue “Edds Cisno Disries,” Persoual Fies of
Allen Dulles.

® There were no stenographic minutes of this last meeting of the Crand Council
but some of the participants made their owp records: Benito Mussolini, !l tempo

/dcl bastone ¢ dells cerota: Storia di wn enno (ottobre 1942-settembre 1943)
Supplemento del “Corriere della Sera”™ No. 190 del 9-8-1944 XXII, pp. 16-18.
Dino Crandi, "Count Dwo Crandi Explains.” Life (February 26, 1945) pp. 21 £,
Gluseppe Bottai, Vent’ anni ¢ wn giorno (Mian: Carzanti, 1849) pp. 205.31E,
Dino Alfieri. Due dittaton di fronte (Milan: Rizzoli, 1948) pp. 320-8.

The fullest secondary sccount fo English & that by Frederick W. Deakin,
The Brutal Friendship: Mussolni, Hitler end the Foll of ltalion Fascum (New
York and Evanston. Harper & Row, 1962) pp. 438456 See also Ivone Kurkpatrick,
Musolini A Study tn Power (New York: Huwthorne Books, Inc.,, 1964) pp. 545-
867. There are very full accounts in the Italian works, Giorgio Pini and Duilis
Susmei, Mussolmi, Fuomo ¢ Popera € vols., Vol. IV, Dall émpero alls repubblics,
1938-1945 (Floreoce: La Fenice, 1055) pp. 244-255, Ruggero Zangrandi, 79¢3:
35 Luglio—8 artiembre (Milan: Feltrinelli 1064) pp. 108-142.

é
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Prior to the meeting of the Grand Council, Ciano seems to have
bad high hopes that he would play s leading part in the new govern-
ment, that be and Crandi would steer the Itzslian chip of state into
the harbor of a separste peace with the Western powers. The King's
§deas were utterly diffesent. It was the government beaded by Badoglio
assisted by a cabinet of technicians which took over after Mussolini,
a regime which was launched with the slogan that “the war contin-
ues.” Ciano then reverted to the idea of a withdrawal into private
life. He decided to resign as Ambassador to the Vatican, and through
Ambrosio whom he had supported as successor to Cavallerv as chief
of the Comando Supremo, Ciano asked for passports so that be and
his family might seek exile in Spain.’* But the days turned into weeks
end the passports were not forthcoming. Not only that, but the Badog-
Lio government created a commission to investigate the matter of
fllicit personal gains by members of the Fascist hierarchy. A press
campaign was launched against Ciano charging him with financial
corruption. He was placed under houst arrest and he began to fear
for his personal safety if he remained in Italy.!*

In these circumstances Edda Cisno got fn touch with Eugen
Dollman, and through him arrangements were made for the Cermar,
Sicherheitsdienst to transport Caleazzo, Edda, and the three children
to Germany. The escape, as Count Ciano and the Countess regarded
their departure, went off according to plan on 27 August. Edda and
the children in o0.1¢ car eluded the Italian police; Ciano took a differ-
ent car and a different route. They were each picked up later by a
German military truck and taken to Ciampino airfield. There they
were put aboard s funker 52 plane which Bew them to Munich, and
from there they went by auto to Oberallmannshausen. The man
who made these arrangements was Wilhelm Hoettl.®

®It & said that Ciano and Serrano Sufer bad » pact of mutual anirtance that
each would belp the other tn cate of need for refuge outside bis own country.
Ermanno Amicucci, 1 800 giomi di Mussolini (Rome: Editrice “Faro,” 1048 p. 19.

® Susmel, Vas sbogliota, pp. 289-293.

® Susmel, Vg sbagliata, pp. 202-293. Later tn the year Ciano told his friend
Benini that the Cermans tricked him and broke s promise to let hum get out to
$pain. Zenone Benini, Vigilia ¢ Verona (Milan: Carzanti, 1949) pp. 44-45. Hoett]
denies any such promise at this time. Susmel, Vita sbaglicto, p. 203

Tbe pilot of the plane was Captain Erich Priebke, whom Peter Tompkins later
me. in Rome in rother unusual circumstances. Peter Tompkins, A Spy in Rome
(Neve York, Publisbed by ammangement witk Simoo and Schuster, loc, 1962)
P- 17..
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A word may be in order bere sbout the orgsnization and the
persons involved in the Cerman secunity service, the Sicherheitsdienst,
or 5D, in Cesmany and in Italy in 1943. The head of all the Nazi
police forces was Heinrich Himmler. Back in 1929 when the National
Socialists were merely a party contending for leadership in the Cer-
man state, Himmler was simply the head of Hitler's private body
guard, the Schutistafle!, or SS, which at that time numbered pos-
sibly 300 men. By 1833, this elite corps of the Nazi Party had grown
to 52,000.

Within the SS, 8 security service had been organized as early as
1831. In the summer of 1834, the SD under Reinhard Heydrich,
Himmler's chief Lieutenant, was recognized as the sole intelligence
and counterintelligence agency of the Nazi Party. Himmler also man-
" aged to take control of the Prussian police away from Coering in
1834 Himmler’s ieutenant, Reinhard Heydrich, brought all the police
forces together under one central office, the Main Security Office,
or Reichssicherheitshauptamt, which was generally known by its ini-
tials, the RSHA. After Heydrich's assassination he was succeeded by
Emst Kaltenbrunner who bore the title of Obergruppenjuhrer, a
rank in the SS equivalent to lieutenant general in the regular army.
As head of the Main Security Office, Kaltenbrunner was second
only to Himmler in the contrc! of the police, in the operation of
that principal instrument of terror of the Nazi regime. These were the
meu who organized the wholesale slaughter of the jews of Europe.
After Cermany’s defeat and the dawn of the day of reckoning, Himm-
ler committed suicide on 23 May 1845 Kaltenbrunner was tried
before the International Military Tribunal at Nuremberg, was sen-
tenced to death on 1 October and hanged on 17 October 1846."

The Main Secunity Ofbce was divided into seven subordinate offices
(Amter), such as Amt 111, which Jealt with intelligence work in
Germany and the occupied countries;, and Amt 1V, the old Secrel
State Police (Ceheime Staats Polizei, or Gestapo), whose task was
to ferret out opposition to the State. Amt VI dealt with foreign in-
telligenze. In June 1941 Schellenberg took over Amt VI and reorgan-
ized thz foreign intelligence service.*?

® Histcry of the United Netions War Crimes Commuzion Development of the
Leu1 of Wer (London: H. M. Statonery Ofice, 1948) pp. 520-521.

® See the fntroduction by Alan Bullock to The Labynnth Memoirs of Welter
Schelenberg (New York: Harper & Brothers, 1€96) pp. ix-xiii; or Hildegerd v.
Xotze, “Hiters Sicherbeitsdsenst tm Ausland,” Die poltfuche Memung (August
1963) pp. 75-80.
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Upti] the zod of 1942, there had been po Cerman secret service
fo Italy because Hitler had fo.bidden it, out of deference to Mus-
solini. The foundations of 8 very modest service were laid in the early
part of 1843, apparently without Hitler’s direct knowledge. In Febru-
ary Wilhelm Hoettl was made head of the section of Amt V1 which
dealt with Italy. In April the security service submitted a report
which delineated the growing opposition to Mussolini within Fascist
Italy, the physical and psychic decline of the Duce, and something
of the moves by Ciano, Crandi, and Bottai. Hitler merely acknowledged
th. report, and Schellenberg ther:upon determined to organize
thorough service ip Italy. In a sense ft was too late. The Grand
Council meeting of 25 July and the King's dismissal and arrest of
Mussolini took Hitler quite by surprise.

The Cerman search for Mussounj in the summer of 1943, the en-
ticement of Ciano into Germany, and, as we shall ses, the search
for Ciano's diaries and papers were the work of the SD and
particularly of Hoett] as Referent for Italy in Amt VI of the RSHA.

To anticipate the story somewhat, there is one wmore character
whom we should introduce tn the SD in Italy: Gruppenfihrer (Geu-
eral) Wilhelm Harster. From 1840 to 1943 Harster bad served o
the SD in the Netherlands where be was instrumental in rounding
up the Dutch Jews and sending them on for others to exterminate.
On 9 September 1843 Harster set up his beadquarters ip Verona.
He headed the whole of the SD in Italy, ranking just below Kal-
tenbrunner.?*

Throughout the summer of 1943 Hitler had spurred the Sicher-
Azitsdienst to the greatest efforts to Jocate Mussolini. On 12 September,

® Wilhelm Hoettl, The Secret Front: The Story of Nazi Political Espionage
With ar tntroduction by lan Colvin, Translated by R. H. Stevens (2nd ed.
Loodon: Weidenfelt & Nicolson, 1954) pp. £21-223. This English edition & much
supenior to Hoett!'s first sccount which was published under the pseudonym of
Walter Hagen, Die geherme Front: Orgonisation, Pevsonen wnd Aktionen des
deutschen Cehetmdienst (2nd od., Lienz and Vienns: Nibelungen Verlag 1950).

® Sor Alen Dulles, The Secret Swrrender (New York, Evanston and Loodon:
Harper & Row, 1066) pp. 38-50. Harster o 1049 was sentenced by the government
of the Netherlands to s term of 12 yeans for his part in the deportation of some
80,000 Dutch Jews. In Jaooary 1967 be was sgain tried o Munich, sod oo
84 February was sentenced 0 Imprisonment for complicity fo the murder of
those Jews whose deportation be had amanged. (Washington Post, 25 February
1967.)
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four days after the Allied sttack at Salerno and the simultaneous
announcement of Italy’s surrender to the Allies, Hitler was successful.
Otto Skorzeny had Jearned that Mussolini was held in the ski Jodge on
the Gran Sasso, highest peak in the Apennines. He and s small group
of paratroopers made a daring drop on the mountaintop, seized
Mussolini, Sew him to Rome and then vorth to Munich. On the pext
day Edda Ciano met her father. She vigorously defended har hus.
band’s actions in the Crand Council meeting. The pext day, 14
September, Mussolini was flown to Hitler's beadquarters fn East
Prussia.

Ever since learning of the Grand Council meeting, Hitler had
had the plan of restoring Mussolini and of reconstituting the Fascist
regime. In hir eyes the Crand Councilors who had voted sgainst
Mussolini were guilty of treason and he felt it essential that s revived
Fascist government punish such traitors with death. But at the
meeting with Hitler, Mussolini appears to have defended Cisno's
conduct. On 19 September the ex-Duce retuined to Bavaria and
spoke with his son-in-lasw. He assured him on this occasion that he
bad told the Fuhrer “that he would guarantee with his own bead
the correctness of the attitude of Count Ciano.™*

Mussoiini’s attitude toward Ciano, and his lack of desire for ven-
geance, left the Cermans quite puzzled. They began to write Mus-
solini off, even though they were determined to re-install him as chief of
the government of Italy. They thought that Edda’s hold on her futher
was the knowledge that Mussolini himself bad bad the idea of desert-
ing Cermany.?*

When Ciano realized that be would not be permitted simply. to
fly sut to Madrid, he approached Hoettl with a proposition. In ex.
change for facilitating his transfer to Spain with Edda and the chil-
dren, be offered his diaries. Hoett] soon became convinced that these
materials were of great political and historical value. He convinced
Kaltenbrunner that Ciano's diaries and supporting papers could be
used to discredit Ribbentrop, the German Foreign Minister, a man
whom Himmler and Kaltenbrunner Joathed. It sppears that arrange-
mexrts were Iractically completed for the Ciano family to fly to Spain.

® Guiseppe Sfivestr{, Albergo agli Scal/ (Milan: Carranti, 1846) p. 77.

® The Cocbbels Dioner 1942-1843, Edited and translated by Louis P. Lochoer
{Garden City, New York: Dcubleday & Company, 1948 ) pp. 488-06, {71, 480481
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Hoett] had even prepared false passports to take the family to 5outh
America. But against Hoett's advice, Edda fnsisted on asking the
Fuhrer's permission. Hitler would have pone of it, and the plan fell
through '

Ciano remained in German custody. The diaries and supporting
paj- s remained where Ciano had secreted them in Italy.

We may note in passing that this notion of using Ciano’s diaries
to discredit the Cerman Foreign Minister was by no means fantastic.
Some of the notations by Ciano were used in 1846 to confound and
confute Ribbentrop, but not in the fashion and circumstances which
Himmler and Kaltenbrunner would in 1843 have tmagined, for ex
tracts from the diary were produced in evidence st the Nuremberg
trials in refuting Ribbentrop’s testimony,® the same trbupal which
condemned Kaltenbrunser to hanging

On 27 September Edda Cisno returned to Italy alone on a slow
military train. She had come to appreciste, somewhat earlier than
did ber husband, the estreme dangers which threatened him. First
she went to Ponte a Moriano where she met her mother-in-law,
Carolina Ciano, who turned over to her the notebooks containing
the diarics of Caleazzo. The widow of the Admiral Costasizo Ciano
is said to have remarked on this occasiop that these documents
were worth the life of ber son.

It is said that Edda then went to Rocca delle Caminate, Mussolini's
one-time summer residence, and now the temporary capital of the
peo-Fascist puppet state, the [talian Social Republic, as it came
to be called, in which Mussclini was being reinitated in power by

® Hoettl, Secret Front, pp. 274-275, The Cosbbels Diaries, pp. 479481,

Cf. Susmel, Via ebagliata, pp. 206-297.

® Extacts from the diary were submitted tn evidence as Document 2087-PS
(Exhibit USA.-186), T'ral of the Mojor War Criminals before the International
Muduary Tnbunal-—Nuremberg 14 November 1045—1 October 1846, Englub
edstion, Vol. XXXI, pp 434438, comment by Sir David Maxwell-Fyfie, 8 January
1946. Vol. IV, pp 567.568.

Cf. the Intoducton to tbe French edition by §. Stelling-Michaud, Camte
Caleazzc Ciano, Journal politique 1939-1843 2 vols (Neuchitel and Paris, 1948)
Vol 1, p. vi; and Eugene Davidson, The Trial of the Germons (New York:
Macmillan, 1966) pp. 1533-154. (The citabons bere in footnotes 8 and 10 ghould
be to The Ciano Disries 1939-1843.)

® Susme], Ve abagliata, p. 302 Susme] asserts that there were o'’ hooklets
of the diary which were tansferred, ad which constituted the wheir 1 have
pot found confirmation of this pumber. There seem to bave been only seven.
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Hitler. Whatever function #t performed for the Italians, it spared -

tbe Cermans the burden of having to administer the four-fifths of
the Italizn peninsula they occupied by means of military government.
Here Edda came to realize how much ber busband was hated by
ber countrymen who were loyal to her father. She persisted in de-
ferding ber husband’s actions and integrity. She told Mussolini that
Caleazzo wished to return to Italy. He seems to have been persuaded,
for a time at Jeast, that he might have a position in the peo-Fascist
govemment.

Edda had been under great strain, and this was apparent to her
father wl o suggested to her that she go to a clinic for rest. This she
did. entering the clinic cperated by the Melocchi brothers st Ramiola
pear Parma. Beforehand she made a trip to Rome where she gathered
up her wardrobe. It is said that on this occasion she also carefully
hid the diary in a secure place there. It was 10 October when she
entered the clinic.®

The author of the diaries, Count Ciano, remained at Oberallmanns-
hausen as a “guest” of the Cerman Covernment. Although the first
attempt to barter his diaries for his freedom had failed when Hitler
refused permission for the Cianos to fly to Spain, Ciano rocwrred to
this scheme. He knew that within the seemingly monolithic structure
of the Nazi dictatorship there was an incessant struggle for power
among the chieftains surrounding the Fuhrer. He too bhad an intense
dislike for von Ribbentrop, and he knew that this antipathy—perhaps
even hatred is not too strong a word—was shared by Hiramler and
Kaltenbrunner, who as we bave remarked, were particularly anxous
to get bold of Ciano's diaries and supporting papers in order to use
them to discredit von Ribbentrop and bring about his replacement.
Ribbentrop, on the other band, was equally determined to see that
Ciano was eliminated for his “treason” to the Axis and that his diaries
and papers were suppressed.

® Susmel, Vs shagliota, pp. 302-303, whose sccount bere &5 spparently based
on “T] carnet d’ora della duchesss di sermoneta™ which appesred in 10 installments
fo L’'Europeo, 26 June-28 September 1849.

Ciano’s diary, thst s the seven or eight booklets, may have been hidden at
this time, but pot i Rome. But the supporting papers. that is the records of Cianc's
coaversations, were coocealed in Rome along with some otber materials. These
were retrieved oo 4 Jacuary 1944. See below, p. 20.
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Whether Ciano weuld be able to trade hi: diaries for his freedom
remained to be seen, but of the Cerman interest in the diaries there
can be no doubt. Himmler and Kaltenbrunner would have been quite
bappy to get the diaries without any bargain, #f only they could find
them. Doubtless at the urging of his superiors, Hoett! now provided
Ciano with an interpreter, whose real task was to find out the lo-
. cation of the diaries and supporting papers. This was the pretty, highly
totelligent, sensitive, and sweet-nstured woman known ss “La Burk-
bardt,” or Frau Beetz, or “Felicitas” Beetz, the wife of an officer in
the Luftwaffe® Ciano recognized ber for what she was, someone
set to spy on him, but nevertheless he found her very sttractive,
simpatica. She was pot s professiona) spy; this was ber fint assign.
ment as an agent; and she found herself strongly attracted to Count
Ciano. Frau Beetz was destined to play an extrsordinary role in the
final chapter of the Ciano's life and in the rescue of his diary and
supporting papers for posterity 32

On 17 October Hoett] appeared st Oberallmannshausen and in-
formed Ciano that be was to be returned to Italy. Ciano bad mean-
while had an operation on his ear and op returning to the castle learned
that his children had been brought to their grandmother, Rachele
Mussolini. The children for the time being remained north of the
Alps. Ciano was flown back to Italy on 18 October along with Frau
Beetz ard some SS men. When the plane landed at Verona be was
promptly arrested by both German and Italian police.®

® Fisu Beetz, born Hildegard Burkhardt, st Obernissa near Weimar in 1919,
fnished secondan school in 1938, then attended & private interpreters’ schnol
tn Leippg In 1939 the entered the Sicherhartsdienst, served in Weimar untd
Masch 1940 when she was tranderred to Amt VI of the RSHA and worked as
an interpreter and transistor of Italian in the Rome and Berlin offices In Rome
during the spring of 1043 she met Hoetd who at the time was Referent for Jtaly
and Hungary. She returped to Cermany, then was back in Rome tn July i the
safl of the German Embassy. In August the was evacusted to the Resch along
with the other female employees of the Embassy and thus was st hand when
Hoettl decrded to employ ber as an agent. Her busband, Captun (later Major)
Cerhardt Beetz, was an acquaintance of the Cianos.

® Benini, Viguua @ Verona p. 29 records that when be first met ber in the
Scalzi prison, be wondered if she really were German, for ber Itahan was almost

ect.
p;‘{tmw&lvbenhwebhwywmw.ﬂw
mid there was no bope for Ciano, be would be shot. She wept when dhe said
#, and Benini knew that this could oot have been pretense (op. o, p. 83).

® Rachele Musmaolini, Vi con Benxo pp. 222-223, Sucmel, Vs sbaglista,
PP 303304
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Meanwhile, Mussolini had established himself in the Villa Feltri-
pelli at Gargnsiio on the shore of Lake Carda. Donna Rachele re-
foined him there and the three Ciano children were brought back
to Italy by their uncle, Vittorio Mussolini. Edda Ciano demanded
the return of her children to her own custody and in this demand
she was successful. She now began to see the full extent of her
busband’s plight and how diffcult it might be to save him. As Dom-
browski bas phrased it: "It was s public secret in Italy that the
Ciano couple was not & good match and that their married life was
unhappy. They each went their own way, and nobody thought she
had any depth of feeling for him Yet in the face of this threat she
determined to maks every eflort tc save him.” # Edda Cianc’s extraor-
dinary effort to save her busband, and when that failed, to revenge
him and to vindicate his memory, are crucial parts of the story of
his diaries and supporting papers. Apparently it was through Frau
Beetz that Edda Ciano leamed that her husband had been arrested ®

In late October of 1943 the Council of Ministers of the Italian
Social Republic set up a court to investigate and try those who had
scuttled the Fascist ship by voting against Mussolini in the Grand
Council or: 25 July. Ciano and those of the other disloyal Grand
Councilors who had been caught were transferred to the Verona
prison in early November. Frau Beetz had meanwhile presented
berself to Ceneral Harster, and he had granted her free rein. She
had free access to Ciano’s cell, but Edda was forbidden to see her
busband. Frau Beetz came to serve as intermediary between
the two.

Edda had begun to fear that even her children, Mussolini’s grand-
children, were not safe under the puppet neo-Fascist regime. Her
friends had been legion before 25 July; now she found almost pone.

* Dombrowski, Mussolmi: Twilight end Fell, p. 114.

® Sce p. 2 of the report of Pucct to Allen Dulles. 24 Msy 1945, Item 18 R,
File, "Edds Ciano Diaries,” Personal Files of Allen Dulles. This item, 17 double-
spaced, typewTitten folio pages, i cited hereaiter simply as Pucci Report.

A considersble portion of this report i quoted in the article by Andrea Nicco-
Jetti, “The Decline and Fall of Edds Ciano,” Colliers, 20 April and 27 April 1964.
“Fisulein Ilse” & substituted in this printing for the neme of Frau Beetz. The
srticle & based oo the documents assembled by Mr Dulles in the fle “Edda
Ciano Dianes.” Further citstions to the article will read. Niccoletti, Colliers, date
and pege.

Of. Susmel, Via sbeglicta, p. 30S.
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But there was one friend of former days of the Cianos whose
by alties were undiminished, Lieutenant Pucci of the Italian Air
Force.® With Pucci's help, Edda Ciano managed to get her children
across the border into peutral] Switzerland, out of reach of Nazi or
Fascist vengeance.

About the middle of December the preliminary judicial investiga-
tion of the treason trials of Verona began with Ciano himself as the
first defendant. Edda now appealed to her father on behalf of her
husband. There were strong words and hot tears from each, but
Mussolini would not relent. He had a document, he said, that was
proof of Ciano’s betrayal and he thought that Edda berself would
some day appreciste this

Operation Conte

On the night before Christmas Eve—Thursday—Ciano came to
realize that he would be found guilty and executed. In his cell he
wrote out three documents: a preface for his diaries, a letter to King
Victor Emmanuel 111, and a letter to Prime Minister Churchill. Frau
Beetz again served as messenger and delivered these three items to
Edda. Each contained Ciano’s denial of guilt and a bitter accusation
against his father-in-law. The first became the final entry of the

* Emidio Pucci di Barsento was bomn in Nsples on 20 November 1914, scion
of an ancient Florentine famly, but with some blending of foreign blood. for
bis paternal gres -grandmother was a niece of Catherine II of Rusna. A pant
of Puccr's education occurred in the United States He studied agriculture a1 the
Universits of Georgia, and then political science st Reed College under Professor
C. Bernard Noble, receiving an M.A. degree in 1937. At Reed he was very popular
with students and faculty alike, despite his vigorous defense of the Fascist regime.
A man of strong loyalties to his country, to hus college, to his friends. Pucci was
endowed with superb physical coordination and was an extrsordinanly graceful
dancer and s patural sportsman. At Reed, Pucci served for e time as & ski instructor
and spparently during this period he began designing ki costumes, exhibiting the
talent that later won him world acclaum.

Pucci returned to Ialy in 1837 and received his doctorste (leured) at Florence,
but his bopes of entering the Italian diplomatic service were frustrated by ltaly’s
entrance into World War 1. He foined the Royal Julian Air Force tn 1938,
served for more than o decade and was decorsted for valor. Since the war Pucci
bas become one of the world's leading fashion designers. In August 1963 be
became s deputy in the Jtalian Parlisment. taking his seat with the Liberal group.

® Pucci Report. 24 May 1945, p. 2. Niccoletti, Collers, 20 April 1946, p. 12.

® The encounter took pisce oo 18 December. Rachele Mussolini, Vite con Benito,
p- 233
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diarie: as printed in America. It contains not one word acknowledg-
fng responsibility for his own fniquities and blames the Germans
oaly, and particularly Ribbentrop, for the war. Damning Mussolini
for the death awaiting him, he wrote:

“Within 8 few days » sham tribunal will make pablic & sentence \vbich
has alresdy been decided by Mumolini under the influesce of that cirde of
prostitutes aod white slavens which for some years bave ciaps2 Itadan
political life and brought our country to the brink of the abyss. I sccept
calmly what is to be my infamous destiny.” ®

Countess Edda apparently sent the letters for the King and for
Churchill to ber husband’s hrother-in-law, Massimo Magistrati, Jtalian
Minister in Bern.*® Victor Emmanuel 11 received the letter addressed
to him and had it authenticated by a notary, believing it would help
the cause of the House of Savoy. Ciano mentioned in that letter:

"1 bave amanged that as soon as possible after my death my diary and
some documents will be publisbed which will shed much true light oa many
facts hutherto unknown.™

On Christmas Day 1943 Lieutenant Pucci drove Edda Ciano to
Verona, but she was not allowed to see her husband upon orders of
Mussolini bimself. Through Frau Beetz, Edda and Pucci learned
that the trial was now set for 28 December and that the outcome
was a foregone conclusion: Ciano would bc executed. Edda was
terribly distressed on hearing that her father insisted on the execu-
tion. Pucci now urged Edda that she escape into Switzerland. During
the next day or so Pucci made preparations to get the Countess over
the border with the diary in her possession in order to bz able to
make good Ciano’s threats. The booklets containing e diary were
carefully hidden in Milan the day after Christmas. Lieutenant Pucci
then accompanied Edda back to Ramiola, and made arrangements
so that she would be able to make contact with certain people
fn Como and from there cross the border into Switzerland on 27

® The Ciono Diaries 1939-1043, pp. 8583.584.

“Emilio Settimelli, Eddo contro Benito: Indagine sulls personaliti del Duce
sttraverso un memonale sutografo di Edda Ciano Mussolini, qui riprodotto ( Rome:
Corso, 1952) pp. 26, 53.

“ The letter to the king 4 published in Attilio Tamaro Due enni di storia, 1943-
1945 (Rome. Tosi, 1048-1950) No. 41, pp. 363-364.

CI. Pini and Susmel, Mussolini, Vol. IV, pp. J79-381.

Edds later told Pucd n Switzerland that Churchill made no acknowledgment
of the letter addressed to him. (Pucci Report, p. 15.)

16



The Ciono Popers

December, the day before the scheduled opening of the trial. The
plan at this stage was that once safe in Switzerland, Edda would
threaten vengeance by publishing her husband’s diary if ber father
would not relent. Pucci would himself come back with the Jetter
threatening revenge against Mussolini. The amangements were al-
most finished, &1d on the moming of 27 December Pucci and Edda
drove off from Ramiola, heading for Cono by way of Verona where
they had sranged to meet Frau Beetz.

The three met at midday. La Burkhardt, this German interpreter,
agent, and go-between, now came forward with the scheme that
came to be known as “Operation Conte.” She told Edda to retum
to Ramiola, and there she would receive & proposal from the Cer-
man authorities that Count Ciano would be freed despite the wishes
of the peo-Fascist government if Ciano's documents were turned
over to the Germans. The proposal by Frau Beetz was confirmed
by a letter from Count Ciano himself ¢

The next day, 28 December, Frau Beetz came to Ceneral Harster
in his office, greatly disturbed. She explained that it was Ciano’s fate
to be condemned and shot, but in that case his diary and other
documents would be published in America and England. Only if his
life were traded for these ma‘erials, she indicated, could such pub-
bcation be prevented. General Harster immediately got in touch
with his superior, Kaltenbrunner, who agreed to such an exchange.
Kaltenbruunner in turn obtained the consent of Himmler, the leading
contender for power in the group immediately surrounding Hitler.
These two, as we have poted, were extremely anxious to get bold
of Ciano's papers, believing that they would provide the means for

® Pucci Report, pp. 34.

Cf. Dombrowsks, Twilight and Fall. p. 118 Dombrowski’s whole sccount at
this point, his chapter 8, “To Save One Life.” pp. 11£-125, is largely based on
articles which were written by Pucci for Italian newspapers after the war’s end
The Marchese Pucci st this time did pot know the fate of Frau Beetz and chival-
rously avoided any mention of ber pame or erven precise identification, for she
was referred to only as “Mr. X.° “When Edds Ciano returned to Italy she was
repestedly asked to reveal the true pame of ‘Mr. X’ She always rephed that
88 Pucci had kept it secret there must be good reason for it, and she felt bound
o follow his example.” But Edds did kmow that the Allies knew the correct
same. (Dombrowski, op. c#f., p. 125). Puccit report, which was both closer to
the event and not intended for publication, & much the better source than his
zewtpaper sccounts. See ako Summel, Vita sbaghato, pp. 323-325, and Niccoletty,
Colliers, 20 April 1948, p. 53.
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discrediting von Ribbentrop They planned to act without informing
Hiter in sdvance, to confront him with an accomplished fact. Ths
scheme was to employ s couple of SS men disguised as Fascists, who
would abduct Ciano from his cell and speed him on his way with
Edda through Switzerland to Hungary. When she received con-
firmation of Ciano’s release she would be expected to tum over the
diaries and the supporting papers.‘®

Kaltenbrunner approved the plan, but wanted a written agreement
with Count Ciano regarding the surender of the diaries and papers,
and he summoned Ceneral Harster for & discussion at Innsbruck.

On 2 January 1844, in a conference Kaltenbrunner met with
Harster, Hoettl and Frau Beetz. The proposed scheme concerning
Ciano was pow written out in detzii in four steps.

Step 1. Ciano was to reveal the hiding place of his Foreign Office records
to Rome 30 that the SD could take them over.

Step 2 Ciano was to be sprung from his cell, and quickly taken to Switzer-
land with Edda, the children, and Frau Beetz ™

Step 3 Ciano, saafe ip Switzerland, was to turn his diartes over to Frau Beetx.

Step 4. She in turn would return to Iuly to deliver them to Ceneral Harster
Apparently some stipulstion was also made to pve Cuno some funds so
that be could Live in Switzerland.™

The “springing™ of Count Ciano was set for 7 January. His trial
was now scheduled for 8 January.

Lieutenant Pucci, who had heard wothing from “La Burkhardt”
since 27 December, had meanwhile gone to Florence to be with his
family for the New Year holiday. Late in the afternoon of 3 January
be returned to Ramiola. Fray Beetz had coms there that same day,
¢ few hours before him, with the complete details of “Operation
Conte.” These were embodied in oral instructions and in two letters
which Ciano gave to Frau Beetz for delivery to his wife.

® Surmel, Vita sbaglista, pp. 328-330. Susmel’s account bere is based oo testi-
mony given him after the war by Harster,

“Fray Beetz st this time was aware that the children were already o Switzer-
land, but mede o mention of it.

®See Surmel, Vita sbagliota, p. 330, who bases his sccount at this point oo
post-war statements made to him by Ceneral Harster.

Note that the documents {or supporting Jepers) were to be tumned over in
sdvance. The dieries were to be murrendered only after Ciano was free oo Swiss

el
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Edds was to drive to Rome in a car which was to be provided
by the Cestapo. There she was to pick up two groups of documents
which were to be used as part payment for Caleazzo’s life. The two
Jetters elaborated the oral instructions. In the first, which Cisno
wrote with the knowledge that it would be read by the Germans,
it was explained that Ciano was to be freed if the documents were
turned over to German sgents. The first group of documents, which
have been hitherto referred to as the supporting papers, were the
“colloqui,” that is the records of conversations to which one finds
reference from time to time in the diary. These documents were to
be turned over directly to the Germans.

Thbe second group of documents was in a parce]l labeled “Cer-
mania.” In the second letter, intended for Edda’s eyes only, Galeazzo
directed that the parce] be retrieved in Rome, and taken porth. But
Edda was to keep it in her possession so that in case the Cermans
reneged on their promise to release him, she might deliver the parcel
to the Allies*

When Frau Beetz explained the plan to Edda, the Countess did
not like it. She did not trust the Germans; she thought it all a dirty
business. Lieutenant Pucci argued with her into the early morning
hours of the next day, 4 January. He finally convinced her that it
offered the only chance to save ber husband from Nazi-Fascist venge-
ance at Verona.

But Edda by this time was quite womn cut and in no condition to
undertake s hurried trip to Rome by automobile. Lieutenant Puca
now volunteered to go in her stead, to retrieve Count Ciano’s sup-
porting papers, and to deliver them over to the Germans in fulfill-
ment of the first step of the agreement for “Operation Conte.”

At 0330, 4 January, Lieutenant Pucci left Ramiola and at 0400, &
few miles out of Parma, ke met the car with the Costapo agents.

® Pucef's Report, p. 4.

Susmel, Vits sbagliata, p. 330. At this point of bis narrative Susmel draws oo
post-was statements by Harter who incorrectly stated that the dianey as well
as the other pspers were ip Rome. Pucci's knowledge was first hand, Harster's
was pot. The earlier collaborative work by Susmel & more sccurste oo this point.
Pini and Summel, Muzsolini, Vol. IV, p. 382 where the reference &5 to Sivestri,
Albergo agli Scalni pp. 147-149 and to the Italian translation of Walter Hagens
Cerman mooograph.

Cf. Nicooletti, Colliers, April 20, 1946, p. 83.
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They were an odd bunch. There were two Gestapo agents, Pucci
records, Frau Beetz, and he himseli in place of Edda. One of the
Cestapo types was an oficer brought from Holland especially for the
operation. He had the knack of lilling s man with one blow in the
face before the victim could utter a sound, and his role would be
to dea] with the Fascist guards. He was a8 Dutchman named Johans-
sen, Harster recalled, and the other was §S Lieutenant Johan Thito,
a confidential agent of Harster’s. The party drove on to Rome for 10
dours without stopping.

In Rome, following directions, Lieuterant Pucci quickly found the
five volumes of the conversations, the package marked “Germania,”
and a third item, the political will of Count Ciano. These bad all
been carefully concealed in s wall over a doorway. Pucci took the
first two ftems, but left Ciano’s political will ¢!

It was some time after midnight (4-5 January) that the foursome
started its return trip north. Pucci bad the volumes of the conver-
sations in plain view, but he managed to keep the package marked
“Cermania” ooncealed under his air force overcoat. Not far from
Rome the car got stuck in the snow and the engine conked out com-
pletely. Pucci remembered and recorded that be spent the pext i8
bours walking knee-deep i snow, trying to get another car for the
return trip; that by 5 January they managed to get the car started
again, and only on the evening of 6 January did they reach Verona **

But it was protabiy on the evening of 5 January that they reached

Verona, and there certain of the materials which had been recuvered
st Rome were tumed over by Frau Beetz to General Harster. These

* Pucci Report, pp. 4-5, refers to Bve volumes of the “colloqui™ which be was
© pick up.

Susmel, Vo sbaglista. pp. 331-332, states that Marchese Puccl in Rome re-
trieved oll of the Cano materials: the diary in 8 volumes, the records of con-
veriations in 160 volumes, the package labeled “Germania®; and the papers re-
gasding Ciano’s last mussion as Foreign Ministes. The primary evidence for Sus-
mel's account bere is not clear. In any case the diary was not st Rome. Susmel's
various references to the pumber of valumes constituting the colloqui are oot
ooosistent.

. Dombrowski, Twilight end Fall, pp. 117-119; Nicooletti, Colliers, 20 April
148, p. 53.

® Pucel Report, p. 8; Niocoletts, Colliers, 30 April 1946. p. 50.
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were apparently the conversations (“colloqui®) or a good part of
them ¢ Pucci pow returmed to Ramiola. The first step in Operation
Conte had been completed. Edda Ciano had arranged for the de-
Livery of Count Ciano’s papers, or at least a good part of them, to
the Germans. And §t was Frau Beetz who had brought Ceneral
Harster into possession of these coveted papers. At this point the
story of the diaries diverges from the stor; of the supporting
papers.

On receiving the five or six volumes of records of conversation,
Ceneral Harster consigned them to a young SS Lieutenant, Walter
Segna, a South Tyrolese attached to SD Headquarters in Verona.
Segna after the war told Susmel th2t he remembered these volumes
as rather large, each bound in green leather. He remembered also
that what he saw related to the whole period. 1838-1843. Some of
the documents were typewritten, some were stenciled. At the order
of General Harster all the volumes of the conversations were photo-
gaphed by Segna, assisted by s Lieutenant Fritz von Aufschneiter
of Bolzano. The pair also translated 2 few selected documents into
CGerman and prepared & general summary. They worked against
time, right through the night, and tben returned all the material
to General Harster.®

Harster locked the photographic copies of the documents and the
general summary in his safe. He ordered Lieutenant Segna to take
the original papers, that is the five or six volumes ol the records of
conversations, by air directly to Berlin and to deliver them person-
ally to Kaltenbrunner. On receiving this portion of the Ciano ma-
terials, Kaltenbrunner telegraphed Harster to go ahead with “Opera-
tion Conte.” %' Harster in turn potifed La Burkhardt who was able

“ At this point the evidence is pot clear or comsistent. Puccei (Report, p. $)
does pot menton delivery of the volumes of the “colloqui.” but itmes merely
that he later went on to Ramiola, and still bad the parce] of documsents with him,
(e. the package marked “Cermania”

Sutmel, Vita sbaghata, p 232, states that six voalumes of the converiations were
turned over by Frau Beetzr to Cenera! Hanter, and that the remainder were
taken to Edds st Ramiola. (1f J8 were recovered at Rome, then the remainder
should be 10, but Summe! & not consistent with bis numbers.)

®Susmel, Vite sbegliota, p. 332. Thiz would bave to be the night of 3-8 Jan-
uwary (Wednesday to Thundsy)

® Susmel, Vita sbeglicts, p 332. (The account bere reverts to Harster's post-vur
Sstirooy as Hs source. )
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to let Edda Ciano know of the pext step: She was to be on the road
from Verons to Brescia at a point 10 kilometers from Verona at 2100
on 7 January. Edda was ssked to bring plenty of money with her,
apparently for living expenses once they made their way through
Switzerland into Hungary. The expectation was that st the appointed
rendezvous Edda would meet her husband, and once over the
border she would deliver the diaries, and possibly the remainder
of the papers and other materials, as the balance of the payment
due for Caleazzo’s life??

Everything was going according to plan and everything was set
for carrying out Operation Conte. The SS agents, the husky Dutch-
man Johanssen and his teammate, were on hand. They weere pre-
pared to disguise themselves as Fascists, to overpower the guards
and liberate Count Ciano. Guards at key points in the prison, whose
names were Krutsch and Cuck, had been instructed to aid the SS
mer., but to feign resistence and act as if they had been overcome.
Frau Beetz bad carried out ber assignment beautifully. She had
schieved the delivery of Ciano's papers and had amanged that
Harster, Kaltenbrunner, and Himmler would get the Count’s diaries.
At the same time she was aiding Edda to save Galeazzo’s life.

At this point the whole pian collapsed Kaltenbrunner and Himmler
had so far kept the plan secret, even from Hitler. Possibly they had
hoped to confront him with an accomplished fact, and had reckoned
on gaining his approval when they would submit the Ciano docu-
ments and diaries to him. Or it may have been that at the last moment
they had misgivings and esked for the Fihrer's approval. In any
case Hitler learned of the plan and immediately forbade its execu-
ton. General Harster recalled after the wa: that on the afternoon
of 8 January he received a telephone call from Hitler himself who
stated peremptorily that Harster would forfeit his own head ¥ Ciano
were enabled to save his Harster immediately countermanded the
whole operation. Frau Beetz was bitterly indignant at the role which
she had been induced to play, but there was po other course open

® Susmel, Vito abagliota, pp. 332-333, whose uarrative at this point & again
based oo Harster’s post-wasr account.
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to her but to {nform Ciano and then Edds and Lieutenant Pucci
that her superiors had quashed the operation ™

Edda Escape:

It was late in the night of 8 January as Lieutenant Pucci recalled
(more probably 5 January) that he made his way back from Verona
to Countess Edda at Ramiola. She was much upset by Pucd’s delav
which she at first sttributed to some new Cerman trick. About noon
of 7 January the two started off for the rendezvous with Caleazzo.
They made a first stop in Milan where they picked up the seven
booklets of the diaries which they had hidden the day after Christmas.
They put these seven booklets into one suitcase, packed the large
parcel “Germania” in a second suitcase, and placed some letters
and other papers of Edda in a third They did not get off for Verona

unti] about six o'clock in the evening

An hour or 5o later they were on the Milan-Brescia highway. About
half way toward Brescia the two rear tires went flat. They decided
that Pucci would stay with the car, and that Edda would go on

® Susmel, Vg sbaglota, p 333, whose quoted paragraph i taken directly from
Harster’s post-war sccount It is Harster who pives the date of 6 January for
Hider's veto If this is correct, then there is an ertor of one day in Pucci's repont
of 24 May 1945, and the fourtome got back from Rome 1o Verona on the evening
of 5 Januany rather than on the 6th Cf. p. 20 and footnote 48.

Harster (Susmel, loc. o.) was, of course, in Verono at the tme, and did not .
withess what hsppened in Berlin He records that bhe beard late: the version
which circulated among the Cerman high military: that Ribbentrop was tipped
off by someone, and immediste!s sppealed to Hitler who all along had opposed
any compromise with Ciano Hitler promptly summoned Himmler and Kalten.
brunner and gave them s tongue lashing

Hoett], Secret Front, pp. 276-277, gives a somewhat difierent version. He states
that Hiunmler and Kaltenbrunner got cold feet ot the last moment, and asked
Hiter's permusion for the operstion which was refused He confirms thst Hiter
threatened to punish snyone who aided Ciano, but he does not mention s phone
call, gives po precise date, and suggests that Hitler rather bebeved that Mussolini
would not permit the father of hu own grandchildren to be put to desth.

Deskin, Brutal Frendihip, p. €37, fooinote f, states that Rudolf Rahn, the
Ceman Ambassador to the Republic of Sals, told hum after the war that et
ths tume, just before Ciano's execution, be few to Hitler's hesdquarters and
urged that Ciuano be allowed to escape into Switrerland. Hitler refused. #t s
recorded, ard reitersted that the Cermans must regud the Verons trals as
axclusively the afisir of Mussolini.

Ciovanni Dolfin's disry, entry for 7 January, confirms that Rahn was st Berlin
at this time Con Muswlini nellz trogedia Diano del Capo dells Segreteria Parti-
colare del Duce 18431344 (Milan: Cartanti, 1949) p. 188
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alone as best she could, taking the diaries with ber. Edda managed to
thumb a ride as far as Brescia, and from there she walked and ran,
and even rode a stretch with a man oo a bicycle, straining every
perve to resch the rendezvous point by 2100. She amived an bour
Iate. She waited and waited in the bitter cold night. But ber busband
did pot appear.

At sbout 0500 the next moming, 8 January, Edda bailed a ride
in a truck and made it into Verona, dragging the suitcase containing
the diaries. She sought out Beetz and together they went to General
Harster, who merely remarked that the Cermans had changed their
minds. Frau Beetz apparently recognized what was in the suitcase
but zaid not s word, and Harster did not have Edda searched. Frau
Beetz managed to snatch an opportunity to urge Edda to Bee to
Switzerland, and to explain that General Harster had been made
personally responsible for Count Ciano She also mansged to slip
secretly into Edda’s hands a letter in which Galeazzo recorded his
last wishes.**

Ciano’s trial began on the same day, 8 January The night before
(7-8 January) there had been a rather strange intervention on the
part of the Cermans. Ambassader Rahr had gone to Berlin. He tele-
phoned from there to Chargé d'Affaires Von Reichert urging that
Ciano’s tria] be postponed for a few days. Von Reichert in tumn got
fn touch with Psvolini, Secretary of the Fascist Party, who brought
the proposal to Mussolini. The Duce declared bluntly: “That the
Republican Covernment. given the publicity already made regarding
the matter, could not consider it opportune to postpone the opening
of the trial by even one day.” But this curious intervention of the
Germans at the last moment left Mussolini rather perplexed. He felt
certain, bowever, that the German action did not come from Hitler.
He then tumed to his personal secretary, Dolfin, and declared:

*No tntervention now can halt the course of events! For me, Ciano bs already
dead He will not be able pow to maneuver asound in ftaly, to et himself

be seen, to have s name Whoever voted for Grandi's order of the dey
will be condemaed for 1t.°®

® Pucel Report, pp. B8, Cf. Dombrowski, Twilight end Fall, pp. 1230-121;
Susmel, Vita sbagiiata, pp. 334-13S.
® Dolfin, Con Mussriini nello tragedia, pp. 188-188. (Y. footnote 33
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Licutenant Pucci, who had stayed with the car while Edda went
on, boping to meet ber husband, managed to get the tires repaired
and reached Verons about noon. When be got to Edda she looked so
distressed and wom out that he scarcely recognized her. They were
pot able to say very much for they were under constant surveillance
by Cestapo agents. They started back for Ramiola, escorted this
time by 14 Cerman police in three sutomobiles. When they got to
the clinic the place was under guard both by the Germans and by

peo-Fascist police.

Not til] she got to her own room did Edda read the letter from
her busband which Pucci recalled ran something as follows:

“Dasrling, —eneanwhile you are stdl living in the wonderful dlusion that

to & few hours we are going to be together again and free, for me agony has

slresdy started . . . bless the children and brng them up to respect and
worihip what is right and booarsble in life . . .7

Edda now broke down in utter helplessness and frustration, knowing
that her husband soon would be shot. The doctors worked over ber
for some time and after midnight she managed to pull herself together
sufficiently to think about her next step. At Pucci’s urging she decided
to escape into Switzerland with Pucci’s belp, taking the diaries with
ber, and threaten jts publication if Count Ciano were not released.
There were the problems of carrying the documents, of eluding the
guards, of getting across the Swiss frontier.

It was quite out of the question for Edda to carry all the disries
and the remaining documents as well. Pucci selected the five hook-
lets of the diaries which covered the war years, wyapped them 1in a
cloth which Edda then wound round ber middle as a belt. Pucci
bad a flair with women's costumes! The first two booklets of the diary,
the parcel of documents on “Germania,” seme personal papers of
Edda, and some of her jewels were carefully wrapped up and the
package was sealed with wax. Lieutenant Pucd then tumed the
package over to Dr. Melocchi, one of the two brothers directing the
clinic, who assured Pucci that he would hide it where no one could
find it, near the electric plant where there was danger of electrocution.
The doctor was already initisted in the matter, and furthermore, had
connections with the partisans. Dr. Melocchi swore that if Edda
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and Pucci sbould be caught and executed, be would turn the docu-
ments over to the Allies when they reached Ramiola.*

Pucci, fn his air force uniform, approached the guards and showed
them an appointment which he had st the air force medical institute
fn Ferrara where be was due for a physical examination following
his dliness. He was granted permission by the Cerman police to go.
At about ooon, when there were fewer guards about the clinic than
at other times, Edda went out through the tasement and across the
Belds. It is said that she had pinned a “Do not disturb” card to the
door of ber room. Pucci and Edda made a clean get-away; they fol-
lowed the back roads and made for Como where they stopped
with friends. "’

Late in the night of 8 January Pucci and Edda Ciano reached
Viggit (or Cantello-Ligummo) on the frontier of Switzerlaud. They
stayed overnight at the Hotel Madonnina and there Pucci helped her
to write out thrze letters.

® Thus is Pucci’s own first hand sccount, Report, pp. 7-8. Cf. Dombrowski, Twi-
kight end Fall, pp 121-122.

On May 18-17, 1945 Allen Dulles visited the clinic st Ramiols and re-
corded: “At the time of ber flight on or sbout 5 Janusry 1944 (Dr. Elverio
Melocchi thought it was Friday or Ssturday) Edda Cisno entrusted to Dr. Elvezio
Melocchi her husband’s diary for 1937.1938, one package containing s Ele which
bore the mention in Ialian ‘Minutry of Foreign Aflaus—Cerman—Italian rela.
tions”, two packages of phonograph records of Bruno Mumolini's voice; one casc
of jewels and many personal belongings including o qua. .ty of furs. Edca took
with her several other of her husband’s diasies, concesling them oo her own
person, which made her look very bulky and gave rise to the rumors in Switzer-
land that she was to have o child. The documents and the diary left in Dr.
Elvezrio Melocchi's care represented the surplus which the was unable to camy
with ber.” Memorandum for Fues; 18 May 1945 “Ciano Diaries for 1937 and

1938, as well as other important documents left by his wife in Italy at the time of _

ber fight to Switrerland (n 1944,” ltem 12 R, Fide "Edda Ciano Diaries,” Per-
sonal Files of Allen Dulles.

Susmel, Vita sbaglato, pp. 335-336, mentions the sealed packsge given to
Dr. Melocchi with the volume on “Cermania.” snd Edda’s personal papers and
fewels. He states further that the package contained 12 volumes of the conversa-
tions. 1f 16 volumes of the co. versations were recovered at Rome (op. cir. p. 331),
and 6 were delivered to Harster (op. cit. p. 332) the remainder should bave
been 10, not 12.

Susme! also states that Edds took with her 3 booklets of the diaries.

* Pucci Report, p. 8, Dombrowski, Twilight end Fell, pp. 122-123. According
%0 Susmel, Vita sbagliata, p. 336, three booklets of the diaries, those for the years
1836, 1937, and 1038 were left at Como in the house of the Pessina family.
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To General Harster she wrote: “January 10, 1944)

Cenenal. For the second time | have entrusted myself to the word of the
Cermans with the outcome which you know. Now it 5 enough U that &
oot done which was promised me | shall release sgainst the Axis the most
fearful campaigr: and thereby 1 shall make use of all the materials which 1
have and of all that | know. My condibens are: that within three days
from the moment at which these letters will be transferred to Frau Bleetz)
ey husband must be at the Bern railway station, accompanied only by Frau
B. between 10:00 and 15:00 bours. If this should be carmied out in & com-
pletely loyal way, we will retire into private life and let nothing more be
beard from us. The dianes will be tumed over to Frau B. by my husband
on that same day. | enclose two letters on this tame subject. the one to the
Fuhrer, the other to t.e Duce. Turn these over immedutely together with

& oopy of this letter faelf. (signed) Edda Ciano.”

To Hiﬂer she dictltcd: -Iml’y 10, 1944.
Fuhrer: For the second time | believed your word and for the second tume
1 bave been betrayed It is only the fact of the soldiers who fell together on
the bettlebelds that restrains me from going over to the foe In case my
busband is not freed in sccordance with conditions which 1 have specified
to your general no considerstions will restrain me any looger. For some time
the documents have been in the bands of persons who are suthorized to use
them in case anything thould happen to my husband, to my children, or to my
family. If, however, as | hope and believe, my conditions are sccepted and
we are left in pesce now and in the future, one will bear nothing fram us.
1 am distressed to be forced to act in thus fashion, but you wil understand

(signed) Edda.”

To her father Edda wrote: “January 10, 1844

Duce: 1 bave waited until todsy for you to show me the slightest feel-
tngs of humanity and justice. Now it is enough If Caleazzo is not in Switzer-
land within three days in accordance with the conditions which I have made
known to the Cermans, then everything which ] have ot band m the way of
proofs will be used without pity. 1f, on the other hand, we are left in peace
and security agsinst everything from pulmonasy consumpton to suto-sccrdent,
then you will bear sothing further from us. (signed) Edda Ciano”®

® Deskin, Brutal Friendship, pp. 642-843, gives the texts of these letters in
English translation o his summary of Kaltenbrunner’s telegraphic report of 12
January 1844. | have translated the letter to Harster from the Cerman of Kasten-
brunner’s report, the original of which is in the file, Handakten Brobrick, in the
Politische Aschiv of the Auswartiges Amt at Bonn. The microfilm is tn the collec-
tion, Microcopy T-120, Senal 738, frames 267681-886, in the National Asckives.

In & written report of 13 January 1944 sddressed to Ribbentrop, Kalteobrunner
forwarded pbotostats of the original letters in Italian which were sent to Hitles
and to Mussolini (738/2£7674-880). These originals esch bore the date, 10
January 1944, The facsimile of Edda’s better to Mumolini, snd the typed text
were firr: publisbed by the Milanese edition of L'Unitd, 23 June 1945, p. 1.
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The pext day, Sunday, 9 January, Pucci took Eddas up to the frontier.
They stopped a few bundred yards from the line. He gave ber a
revoiver to use—on either Cerman or Italian guards {f pecessary, or
on herself if they caught her. Pucci waited for an bour or 50 to make
swe that she was across the frontier and then turned back.®

Pucci records that be got back to Verona at sbout 0100. This must
bave been the night of 8-10 January. After some difficulty he was let
foto the hotel where the German agents lived, and he found Frau
Beetz. The hotel is identifed as the “Cabbis d'Oro” by Susmel. He
assured ber that Countess Ciano had reached Switzerland with the
dizrirs. He added that she could let Ciano know of this, and he gave
her the letters, urging her to band them over as quickly as possible.
Frau Beetz mentioned that the trial had not yet finished; and said
she would wait until 0800 or so to turn over the letters. This delay
would give Lieutenant Pucci a head start in getting into Switzerland
himself «

*® Pucci’s own sccount, Report, p. 8, indicstes that they left Ramiols on 9 Jaruan,
that they stayed overnight 910 January in the Hotel Madonnina, and that on the
pext day, 10 January he took Edda to the frontier at 1700. He then turned back
and reached Verons sbout 0100 which would be on 11 January. Here sgain
Pucci’s chronology s off by one day. 1t does not keave suffcient time for his
subsequent actions and the developments at Verona.

Tbe Cenman police report of the frontier crossing, which was made a short
time after the event, states: “On Saturdsy, 8 January 1944 ot 2230 hours there
wrrfved st tne Hotel Madonnina in Cantello-Ligumo (the propriersr Rustini),
3 or 4 kilometers eastwards of Vasese, s woman with two men. The woman was
recognized from & map shot without s doubt as Frau R. The three stayed there
overnight. On Sundsy, January 9, 1944 at about 1:30 one of the men and the
woman went toward the border. At about 1730 bours the man returned alone. A
short time later both men drove sway. The waman gsve her name as Emilic
Santos of Rome” Kaltenbrunner to Ribbentrop; 13 Junuary 1944, Cerman For-
eign Office Archives, Inland 11 geheim: “f.ebeime Reichssachen”™ 1944, Vol. XV.
{box 3). 1 have used the film, Microcopy T-120, National Archives, Serial 712/
262452-453.

Susmel, Vita sbaglicta, p. 336 correctly dstes the frontier crossing as the evening
of § January.

® Pucci Report, pp. 8-9. The trial lasted for three days, 8, 9, and 10 Januany.
The remark by Frau Boetz that the trial was not yet finished could not have
been made during the early bours of 11 January. Pucci must have reached Verona
on the night of 8-10 January, ratber thao ooe oight later as be records.
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The letters which Edda Ciano wrote, and deliberately misdated,
were delivered before Ciano's execution, whizh occurred at about
0900 on Tuesday, 11 Janvary. According to Susmel, Frau Beetz on
the evening of 10 January, before making her usual visit to the Scalzi
prison to see Ciano, wen. first to General Harster’s office and delivered
the envelope with the three letters, stating that they had been brought
to her at the Hote] "Cabbia d'Oro” by Lieutenant Pucci. She added
that she had also learned from Pucci that Ciano’s wife had fled into
Switzerland. General Harster forwarded the letter sddressed to Mus-
solini by a special courier. He transmitted the text of the letter to

Hitler by a telephone call to the Main Security Office in Berlin, and ~

from there the text is suid to have been retransmitted by telephore
to Hitler's headquarters.!

Over at Cargnano, Mussolini had been following the course of the
tria] and the actions of the accused with great interest. At about 0100
on 11 January he telephoned to his personal secre'ary, Dolfin, who did
Dot at first recognize his voice. Mussolini asked if Dolfin had had any
pews of Edda. He bad had pone, he said, and be bad po perticular
pews from Verona.

Mussolini summoned Dolfin the next moming at 0800, a good half
bour earlier than usual. The Duce was very upset and extremely tired.
“Last night,” he said, “a letter was deliveted tv me from Edda, who
bas fled. In case Cianc is not set free within three days, she threatens
to publish a complete documentary account of_our relations with the
Germans. 1 had known for some time that Ciano kept a diary on the
events of these last few years, and a dossier which documented it
point for poirt. Ciano was clearly anti-German. His personal relations
with Ribbentrop were never good, snd toward the end they hated
each other. The publication of this diary which aims to show the
continuous German treachery toward us, even during the period of
full slliance, could at this time provoke frreparable conseauences!”
With great bitterness Mussolini went on: “It is peculiarly my destiny
to be betrayed by everyone, even by my own daughter. She has
probably escaped into Switzerland ¢

® Surmel, Vita abagliarc, p. 3468 The sccount bere & apparently based on
Harster's post-war testimony to Susmel.
® Dolfin, Con Musrolini nella tragedia, pp. $00-201.




The Ciono Papers

Back in Verona within the walls of the Scalzi prison, at the close
of Monday, 10 January, the pews soon spread that all of the Crand
Councilors were condemned to death except Cianetti who was sen-
tenced to 30 years imprisonment. Zenone Benini, Ciano’s lifetime
friend, was able to have s few words with him during the early part
of that Jong night.** The Cermans had st first refused even to permit
him to take communion and to confess. The brunette lady, as Benini
called Frau Beetz, was trying to get such permission. The permission
was later granted and Don Chiot, the prison chaplain, was able to offer
Count Ciano the last comforts of his faith

_About midnight the Chief of the Province appeared to make an
fnspection. He said that since the beginning of the trial he had had
to report continuously to Mussolini. Ciano, Benini records, was now
free for a time from his Cerman guardian angel, and the two friends
walked the corridor of the prison, arm in am. Ciano told Benini:
“‘Forget about the plea for mercy: Let us speak of serjous things.
When you return among men, and this cursed war will have finished
(and it will finish soon) do not sbandon my children and my wife:
they are the only things that I still have. Edda has conducted herself
admirably toward me.—Then be was silent; he wiped a tear with
the back of his hand, murmured some words which 1 was unable to
understand. Then he resumed. Now she is in flight and is trying to
reach Switzerland, where the children have preceded ber. She has
with ber my diary and other important documents, some of which I
have written here. The transfer of these papers, the prepsration and
execution of all of this is mainly due to that noble creature whom
the Germans set to spy on me. To her I have entrusted my political
testament and other correspondence of great importarce. 1 have also
written to my friends letters of no political import, and she bas left
these with the Director so that they would be delivered through the
appropriate authorities and that thus there would be no suspicion of
of a clandestine correspondence.

® Benini was not & member of the Grand Councll of Fascism, but in the period
before 25 July, while Minister of Public Works, be was active in the movement
®© oust Mussolinl. After e formation of the Republic of Sald, Benini gave him-
self .up to avoid reprisals against his family, and be was promptly thrown into
the Scalri prison where be had the opportunity to talk to Ciano. He was released
oo 29 January 1044. Vigilia ¢ Verons. pp. dluii, 82, 168-169.

® Benini, Vigilia a Verons, pp. 115-125.
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““Now if Edds succeeds i crossing the frontier with all the docu-
mentary material which she has, the will be in position st the sp-
propriate moment to demonstrate to the world how things really were,
and to reveal the principal secrets and the behind-the-scenes moves
which led to the alliance with Germany and to the war. It will be
something of the greatest interest.’”®

Some time later during that Jong night, the prison director, Dr. Olas,
passed on to Benini the latest news from the Prefecture. The Countess,
it appzared, had eluded both the Italian and the Cerman police, who
had becn searching for her for days. The last word of her was that
the was at the Swiss frontier. Toward dawn Benini went back to
Cisno’s cell. The Cerman lady 7 ain was there. Ciano’s face radiated
satisfaction when be got that news.®

The Pursuit

Although Countess Edda had got over the border and into Switzer-
land, her troubles were by no means over. On 15 January she was
able to reach her children and tell them the borrible truth: papa had
been shot becsuse grandpa nsisted on it. Mussolini himself was
embittered by his daughter’s attitude and thoroughly alarmed by her
threat to publish the diaries. Both he and the Nazi leaders during the
year 1844 tried by one mesns or another to learn of Edda’s where-
abouts, "o make contact with her, and to gain possession of the diaries.

On H January Vittorio Mussolini, a* his father's instigation, tried
to follow his sister's trail in order to get the diaries, or at least to
try to persuade her not to have them published- He got to Como aud
there at the bouse of the Pessinas learned that Edda had crossed
into Switzerland ¢’ He could follow the trail no further.

Later that same month Mussolini arranged to have Don Giusto
Pancino visit him at Cargnavo. This priest had been s childhood friend
of Edda’s; later he had been & chaplain in Albania when Edda served
there as & Red Cross nurse. Don Giusto bad not seen Mussolini since
March of 1842 and he was ghocked when he was ushered into the
private study of the Duce on 27 January.

® Benini. Vigtlio s Verons, pp. 128-129.
® Benini, Vigtlia 8 Verone, pp. 137-140.
® Sumpel, Via shaglwte, p. 359.
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Mussolini appeared emaciated, dispirited, worn out. Their interview
lasted for more than balf an hour. Mussolini explained how Edda had
been puriued by the SS which was intent on getting possessior. of
the diaries at any cost. Mussolini tended somewhat to play down the
tmportance of the diaries in speaking to the priest. He mentioned that
be himself bad from time to time advised Ciano to record the events
of the day. The main thing, he suggested, was to prevent the Cermans
from getting them. He urged the priest to go to the Vaticaa for help
fn getting into Switzerland to fnd Edda Ciano.

Don Pancino reached Rome on 2 February, spoke to Monsignor
Tardini, Deputy Cardinal Secretary of State, and received from him
8 letter of introduction to Montignor Bernardini, Apostolic Nuncio
in Bern. On 5 February Don Pancino again met with the Duce who
directed him to say to Edda that her father’s house would be open to
be: if she wished to return to it. After & second trip to Rome to secure
a Swiss visa, Don Pancino was able to reach Bern on 4 March. ¥

According to Don Pancino’s testimony at the trial of Craziani, the
Germans in Italy got wind of the discussions with Mussolini and of
the intended mission into Switzerland in search of the diaries. Mus-
solini, the priest stated, was at the time nothing more than s prisoner
of the Germans who completely dominated the situation and knew
his every move. Rahn and Wolff took pains to assure Don Pancino
that this was the mituation. When he got into Switzerland, German
agents approached him with the offer of 100 million lire if he would
deliver the disries to them %+

Edda Ciano was now practically a prisoner of the Swiss goemment
which maintained a most careful watch cver her. Only with difficulty
was Monsignor Bernardini able to learn of her whereabouts from Pillet
Colaz, head of the Political] Department in Bern. When Don Pancino
arrived at Ingenbohl, Edda was astonished to see him; she wondefed
bow he had been able to find her. But she refused to hear anything
from ber father. She told the priest that Mussolini would be redeemed

® Don Ciusto Pancino, “Tentai di riconciliare Edda Ciano ¢ Muxsolini,” Oggi.
22 September 1954

C{. Susmel, Vito sbaghato, pp. 365-366.

® Testimony of Don Pancino at the session of Jenuary 21, 1949, Rodolfo
Craziani, Processo, 3 wvols. 1848-1850, vol. 11l (Rome: Ruflolo editore, 1950),

. 1106.
] Cf. Deakin, Brutal Friendship, p. TT1, note c.
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fn ber eyes only if he Bed or if he killed himself. Op returning to Italy,
Don Pancino frst tought the advice of Cardinal Schustcr before re-
porting such negative results to Mussolini.

It was not easy for Don Pancino to tell Mussolini, on 29 March
what Edda had said During the course of the discussion Mussolini
Jearned that Hitler had a copy of his own diary of the summer of
1943, which contained comments anything but flattering to Hitler.®
This only increased Mussolini's concern lest the Cermans gain pos-
session of Ciano’s diaries as well.

In April Mussolini for the second time summoned Don Ciusto and
persuaded him to go to Switzerland again to see Edda. This time the
priest carried a letter from father to daughter. He had some success. -
and was able to make pew arrangements for the manuscript of the
Ciano diaries. Edda had but little money because most of Ciano's
wealth had been confiscated by the Badoglio regime. She was in
miserable health. She feared for the fate of her three children in case
of her death. The booklets of the diaries were now delivered over to
Don Pancino who placed them in s strong box at the Credit Suisse
bank of Bern under his name and that of Emilia Conte Marchi, a
pseudonym chosen by Edda. In case of Edda’s death, Don Pancino
agreed to arrange for publication of the diaries with the proceeds
to go to support of the children.™

In March 1945 Don Pancino undertook a final mission to Switzerland
at the behest of Mussolini who now was hoping to make some contact
with the Allies. The priest again saw Edda, quite secretly, for the
Swiss suthorities had refused him permission {o visit her. She had left
Ingenbohl and now was living in a clinic near Montreux.’™

® Don Ciusto Pancino, op. .

1. Hoettl, The Secret Front, pp. 232-233.

*® Don Ciusto Pancinc, op. cff

Cf. Susmel, Vita sbegliata, p. 370.

® Don Ciusto Pancino, op. cif.

Edds lster mentioned something of this visit to Allen Dulles whose filc has
this undated notstion:

“Justo Pancino—old friend of Musso—brought letters from Musso to Edda &
Nuncio—Told Edda that Himmler withed Nuncio to advise Vatican that Cermans
withed pesce & would let Am. & B's in, didn’t want Russians—

“Told Musso re Himmler's plan & said the fools—ebould bave dooe this £ yry
ago —" Item 23R, File “Edds Ciano Dianes.”
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The pext month came the triumph of the Allied armies in Italy,
the rising of the partisans in the North, and the end of the Republic
of Salo. Edda bad just tumed her radio to the wave-length of the
Milan station on 28 April when she heard the announcement that a
grest crowd he:, zathered at the Piazza Loreto to see ber father's

corpse.’?
The Germans Pursuc

The Countess Ciano and the Marchese Pucci had neatly given the
German guards the slip when they left Ramiola for the Swiss border
on 8 January. But when the guards discovered the empty room behind
the “Do Not Disturb™ sign, there was 8 quick call for reinforcements.
The SD asrived in force and interrogated the Melocchi brothers. But
they learned veiy little and they did not, a¢ this time, carefully search
the clinic. The diaries for 1937-1932, the portion of the supporting
documents, and the other possessiz:i; of Eddu Ciano which had been
entrusted to Dr. Melocchi, remained safe.’™

Meanwhile, other German agents had picked up Pucci. After deliver-
ing Edda’s letters to Frau Beetz by whom they were passed on to
Ceneral Harster, Lieutenant Pucci had hoped to make his own escape
to Switzerland over the route through Sondrnio. But he was ill to
begin with, kad over-taxed himself, and had had very little sleep
for several nights running. He pulled off by the side of the road and
slept for several hours. When he tried to move on, the starter of his
car failed to operate, and he went to a peasant’s bouse for help. On
his return, another car drew up on the road, full of Germans. They
asked for his papers, and on leamming his identity shouted with gleeful
rage. Their first question was, “"Where is the Countess®” ¢

Pucci was first taken back to Verona for interrogation, and then
on to Ramiola where there was further questicning in the presence

® Il Ciornale del Mattino (Rome) 21 September 1945, Jader Jacobells, “Sano
stato s Lipari ¢ ho parlato con Edde.”

Cf. Anita Persotu, “Edds Cianc pasla per ls prims volta,” Oggl, 25 September
18549,

® “Memorsndum for Files. Subject: Ciano Diaries for 1937 and 1938, a5 well
a4 other important Documents left by his wife i~ iial), at the time of her flight
o Switterland in 1944 18 May 1945, Item 12R, File “Edda Cianc Dunes,”
Personal Files of Allen W. Dulles.

® Pucei Report, p. 9.

1. Niccoletts, Colliers, 27 Aprfl 1946, p. 4.
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of Dr. Melocchi. The doctor, it appeared, had told the Germans that
Pucci was violently anti-Fascist and anti-Germarn, but he explained
to Pucci that he had said this to make the Germans believe he was on
their side. After a few hours a German officer ordered Pucci to change
from his uniform into civilian clothes, and to be taken to Cestapo
beadquarters in the Hotel Regina. Here the Germans produced the
bote! keeper of Viggiu who identifed Pucci as the man who had helped
Edda Ciano over the frontier. The Germans questioned Pucci from
all angles regarding Edda, the diaries, the documents, and the children,
and beat him unmercifully when he refused to talk.

After some hours of torture, Pucci was thrown into a cell in San
Vittore prison with another prisoner who appears to have been an
agent provocateur. Next day Pucci was brought back to the torture
chamber and beaten 5o severely that his skull was fractured in several
places. Fearing that he might betray his trust Pucci tried to commit
suicide with  razor blade which he had managed to conceal on his
person at Ramiola. But he was handcufied, the attempt failed, and
the net result was that he was further weakened by loss of blood.™

The next day the beatings and questionings began again, but sud-
denly ceased. The Cermans moved Pucci back to his cell, and treated
him with decency. Frau Beetz appeared. What had happened? It
seems that on 14 January Hoett] arrived back in Italy with a pew
mission for “La Burkhiardt.” She was to go to Switzerland, make con-
tact with Countess Edda, and learn from her the hiding place of the
remaining diaries and papers. She herself made the suggestion that the
SD also make use of the services of Pucci, who, because of his tela-
tionship with Countess Edda, might be able to persuade her not to
use the diaries against the Germans. La Burkhardt burst into tears st
the sight of Pucci covered with blood after his torturing. Furthermore,
ber conscience bothered her. She feit that her own haste in tumning
over Edda’s letters to General Harster had been responsible for Pucci’s
quick capture. By her tears and pleadings Pucci was persuaded to
agree to tell Edda that both she and the children would be killed
if she did anything against the Germans.™

The SD had little difficulty in getting Frau Beetz into Switzerland.
Her cover was that of temporary replacement for s clerical secretary

® Pucci Report. pp. 11
Cf. Andres Niccoletti, Colliers, 27 April 1945, p. 24.
® Pucci Report, p. 12, Cf. Niccoletti, Ceiliers, ¥7 Aprfl 1946, p. 74.
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in the Cerman Consulate in Lugano, and as such she was promptly
issued a Swiss visa, With Pucci ft was difierent. Ho had no proper
papers. The SD smuggled him scross the border by boat during the
night, and once across he met Frau Beetz at 8 prearranged rendezvous.

As s00n as he was in Switzerland, Lieutenant Pucci made very
strenuous efforts to interest the Bntish authorities, through the Vice
Consul in Lugano, Mr. Lancelot de Carston, in the Ciano documents.
Perhaps he also asked about the possibility of asylum for Edda and
ber children in England. The British attitude was completely negative.
The one thing that Pucci accomplished here was to give Mr. de
Carston a note which he hoped would be delivered to Edda Ciano.

All this time Pucci had been simply going on his nerves. Now he
suddenly collapsed. He got to # doctor who felt sure that his skull
had been fractured, and thus it was that Lieutenant Pucci felt obliged
to report to the Swiss police. He then entered a hospital in Bellinzona
under the care of a Dr. Bettellini. Not until the end of March was the
Italian Air Force Lieutenant released from the hospital and sent to
Estavayer-le-Lac. For the rest of his stay in Switzerland he was under
close supervision by the Swiss police.””

Puczi under internment was of no use to Frai; Beetz and the Ger-
mans in their efforts to reach Countess Edda and to head off any
attempt at publication of the diaries. Frau Beetz then tried unsuccess-
fully to raise the bail money required by the Swiss authorities in such
cases as Pucci's. Possibly Pucci was able to leam Edda’s address, and
to write to her, urging ber not to undertake any action against the

Cermans.

Frau Beetz also leamed where Edda was staying, and made a tnp
to Ingenbohl, but without being, able to see the Countess About this
time she got some alarming news from her superiors. It appeared that
a priest named Pancino had been able to visit Edda in her internment
at Ingenbohl, and Frau Beetz suspected that Father Pancino was
working for the Cermans as well as for Mussolini. It should be
remembered that it was through Frau Beetz that General Harster
and the SD had got hold of Ciano's supporting papers which had been
sent to Berlin in January. She had been a most useful and skillful

® Pucci Report. pp. 12-14.
Cf. Niccolett, Colliers, 27 April 1946, p T4
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sgent. Now Frau Beetz was greatly afraid that Edda would tell the
priest of the part which she had played in beiping Edds to escape
and to get the diaries tnto Switzerland. If her masters were to learn
of her true role, she feared they would arrest ber and torture ber.
Siae resolved to cover her tracks by taking the initiative for the recovery
of the remaining Ciano materials which she knew were st Ramiola.

After her secend Swiss visa expirer], Frau Beetz returned to Italy.
There she enjoyed a couple of weeks vacation with ber husband,
whose military leave bad been arranged by Kaltenbrunner. She was
now directed to make contact with Father Pancino and with his aid
to reach Edda and urge her to keep quiet. This second mission into
Switzerland did not msterialize because the Swiss Covernment refused
to issue a pew visa.

In the summer of 1944, either through the direct participation of
Frau Beetz, or at her instigation, the Sicherheitsdienst was able to get
its hands on all of the materials which Edda and Lieutenant Pucci
had left st Ramiola in January. There are two or three different
versions of this episode varying in credibility and difering as to the
precise time and who took part. But there is agreement that it oc-
curred dunng the summer of 1944 and that a fabncated letter played
s big role.

The most convincing version comes from the Melocchi brothers.
At war's end, as we will note, Allen Dulles hastened over the border
of Switzerland into Italy, equipped with precice directions for getting
to Ramiola, and with a genuine letter addressed to Dr. Walter Melocchi
by Edda Ciano, asking that he turn over to the American her husband’s
diaries, certain other documents, and the case of her jewels. Here are
the exact words of Allen Dulles’ report:

“1. On May 16th and 17th | called on the brothers Elverio and Walter
Melocchi, doctors of medicine, who have s sanitarium (“casea di cure—
Ramiols™) at Ramiols, Prov. of Parma. Countess Edda gave me o letter
sddreised to Dr Walter Melocchi in which she requested him to turn over
to me certain documents, parts of her husband’s dury and a case of ber
fewels which she left with him for safekeeping at the time of ber fight to
Switzerland in Janusry 1944,

“2. The doctors stated that al! the documents and the box with Edda
Ciano's fewels were taken sway by the Cermans after Edda’s departure.
Dr. Walter Melocchi, to whom Edda s letter which ] brought was addressed,
answered this letter fn writing”

[Here follows as sccount of the searches in January 1944.)
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“7. During this & interrogation, po questions were asked about any
documents and the brothers did ot volunteer any information sbout them
As 8 side remark Dr Elverio Melocchi mentioned that he had concealed
the two disnes behind the books on the shelves of his office. The interroga-
tion by the Cermans took place in that room and they looked over some of
the books without discovering the diasies The remaining documents, phono-
peph records and the fewel case, Dr. Elvezio kept in his own room. None
of these were taken sway by the Cermans at that time.

“8. Shortly afterwards the Italian police sppesred st the Sanitarium,
wanted to arrest the two brothers and to close the establishment because
of its being connected with the Countess’s escape. The brothers were con-
vinced that there was an Itahan spy among the establishment’s personnel,
who was reporting to the Italan police, often exaggerabng the happenings
tn order to give bimself more importance.

“9. It was not until some time in August that the nert development took
place. At that time there came to the Sanitarium a msn who claimed to be
a pephew of Professor Fossati, s well-known gnecologist from Muan. Thic
man stated that he came from Switzerland as enissary for Edda Cisno to
obtain the documents left behind bv her. Elvezio Melocchi was caught of
bis guard and asked for the wntten instructions from the Countess, as it
bad been arranged between her and the doctors that the things left behind
would only be delivered upon written orders from her. The man left but re-
turned two days later bringing a letter purported to have come from the Count.
ess. It was an obvious falsification and the doctors decided not to hand over the
things, pretending that thev were no longer ot Ramiola, which was not a
safe place for them, but that they had been taken awsy and hidden some.
where in Florence. The pseudo-messenger left sgain Dr. Waltes Melocch:
noticed that the car in which he hsd come had & Cerman license identified
as coming from Trieste.

“10. A few days later two agents of the SD from Parma sppeared st the
Sanitarium accompanied by an SS officer whom they recognized as on: of
those who conducted th: enginal interrogstion in Januan. Elvezio and
Walter Melocch) were both talen (0 Parma, to via Carlo Alberta X111
(Stradone) A pumber of the Cerman militan were lined up on their enter.
fng the building end generally » show of tmportance was put on, pre.
sumably to intumidate the brothers By that time both of them were quite
pervous and unwilbng to take any chances on behalf of the Countess
Therefore when they were told that they would be taken to Florence to
produce the documents Jeft behind by Edda. they admitted without further
dificulties that there was no point of going there st the documenis were
kept in the Sanitarium at Ramiola. They were taken back snd turned sver
to the Cerman SD officials everything they had for the Countess, including
2 bandbag mentioned by them now, for the first time during this narrative.
Eivezio Melocchi stated that the Countess had shown him the contents of
this handbag which contsined a number of letters from Musolini to her.
The Countess qualified these letters as being Important for future develop.
ments.” When asked whether they had resd those letters after Edda’s de-
parture the brothers answered in the pegative, saying that they never were
fnte;wsted fo polibes. I then asked them whether they had read the con-
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tents of the Ttalan Foreign Office dotsier left with them Elverio Melocchi
seid that they had not, tnasmuch as, to svoid sany complicstions, be wrzpped
and sesled with his own seal, those documents, in the presence of Edda.
They sdmitted, bowever, having read some parts of the dusry which dealt
with the Spanish war events. One of the brothers said that they found the
resding neuscating and after & few pages did not read any more. 1 then
remarked thst the diary concerning the Munich events was in these volumes,
to which one of the brothers promptly reacted by ssving that the relative
sheets, pechaps 10 or 1S in pumber were cut out. The brothers then
sdmitted that they had Jooked for that particular topic as one they thought
would be interesting'' Both brothers stated that they made. no copies of
anything at all nor did they make eny photostats. . . .~ ™

® “Memorandum for Files, Subject: Ciano Diaries for 1837 and 1938, as well
a3 other important Documents left by his wife in Ttaly, at the time of her fight
to Switzerland in 1844, 18 May 1945, Item 12R, File "Edda Cuno Dianes.”

A letter of Waites Melocchi to Countess Edda Ciano, dated 16 May 1945,
related substantally the same facts regarding the two booklets of the diary and
other materials and it repests the statement of the arrest of the brothers by the
SD in October of 1844, Walter for fve dayvs and Elveno for 53 Item 20R, Filc
“Edda Cisno Dutries ” ’

Cf. Niccoletts, Colliers, 27 April 1046, p. 76.

Frau Beetz, at the end of the war in Europe and sfter she fell into Allied hands,
seems to have explained that she twice visited Ramiola in June 1944 and then with
the a1d of D1. Segna regained all of the materials. She herself then took the docu-
ments to Zossen where she prepared a summan of them for Hoettl, Chief of Amt
VI B It 15 not excluded that Dr. Segna is the tame perton as was described by Dr.
Melocchi to Allen Dulles

Susmel, Vita sbaglata, pp. 369-370, gives an account which s apoarently based
on post-war tesimony to him by Harster, as follows. Segna remained comvinced,
despite the failure to discover anvthing in Januan, st Ed4s Cuna must have
left important matenals st Ramiola He therefore [abncated a letter purporting to
be from Countess Cuno 1n Switzerland to Dr. Melocchi asking that the mateniais be
turned over for delivery tc her. Thereupon Dr. Melocchi surtendered: the 12 vol-
umes of the “colloqui”, the fle "Cermsnia™; the documents regarding Ciano’s
last mussion to Hitler's headquarters in December 1942, Edda’s diann as & Red
Cross nunc, and her comrespondence with ber father. The Ciano materials were
sent on to Berhin, the others were held st Verona Susmel’s account is not 50
credible a3 that of the Melocchis. What Harster learned was secord hand,
pot what he himself aw or did.

Susmel makes no mention in this connection (pp. 369-370) of the diaries before
1939. He states, howerver, that after the recovery of the materials at Ramicla,
Frau Beetz and Segns went on to Camo and there picked up the three boollets
of the disry, that i for 1936, 1937, and 1938

1 Bnd no mention smywhere in Edds Ciano’s correspondence with Allen Dulles
of & dury for 1936 Edds Cianc in that correspondence frequently referred to the
two potebooks for 1937 and 1038 respectively, and stated consistently that she
bad left them at Ramols
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The Sicherheitsdienst, chiefly through the operations of Frau Beetz,
pow heA the five or six volumes of records of conversations which
Cen-rs] Harster had received in January 1844 and had sent on to
Berlin; the two diary volumes for the years 1837 and 1938, ard the
bound volume labeled ‘Cermanis’ which had been taken from Ramiola
fn August. The iwo volumes of the diaries were quite like the other
Bve calendar notebooks.” The volumes of the ‘colloqui’ or memo-
randa of conversation must have been the copies which Ciano per-
sonally made or set aside while other official copies went into the
Archivio di Gabinetto and have survived in microflm form.” The
volume, ‘Cermania’ must bave been a kind of personal copy retained
by Ciano.

Frau Beetz made a summary of the new materials seized at Ramiola
tn the summer of 1944, and then was directed to retum to her home
in Weimar to make a full translation of the whole collection. This
work was done under careful security precsutions. Each night after
the day’s work the original documents were placed in the safe of the
Cestapo in Weimar. In the last month of the Nazi regime, that is in
April 1945, Hitler ordercd these Italian documents and the trans-
Iatioas to be destroyed. Without the knowledge of her superiors, how-
ever, Frau Beetz had made an eatra carbon copy of her translations.
It has been suggested that she thought of using these in a book in
case Countess Ciano would grant permission. Just before the end
came, she buried these copies of her translations in her garden, which
some said was a rose garden.

Enter US Intelligence

On { June 1944 the Allied armies entered Rome. In the next month
TUnitd, organ of the Communist Party in Italy, published a little note
which waus immediately echoed in the New York Times of the follow-
ing day, 30 July 1844:

“Interested pa-ties are deliberately holding back the pub-
lication of the late Count Ciano’s diary, the Communist news-
paper Unitd, charged today.

* Sec above, p. 4-5.

"= I the microflm collection at the Nationa] Archives called the Lisbon Papers,
Microcpy T-816.
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“The dizry, which Ciano kept from the beginning of the
war until his arrest last summer, is said to be one of the most
important historic documents of the Second World War. It
was believed that his wife had taken the only copy with her
when she fled to Switzerland, pursued by the orders from her
father, Benito Mussolini, to get her, dead or alive. However,
Unita seid that the diary was in Italy and had been hidden
or suppressed by some who feared its revelations.”

This note in ['Unita was apparently the first real alert American intelli-
gence agencies received about the Ciano diaries.*

A bit later, that is about mid-August of 1944, American counter-
intelligence agents picked up Zenone Benini. Ciano had poured out
his heart to Benini on that last long night before his execution, and
almost his last words were of his hope that his widow would be able
to publish his diaries and notes and thus vindicate his memory.*
Benini was able to give considerable information about the diaries,
information which was embodied in a 15-page memorandum by Lt.
Col. Henry H. Cumming, Assistant Chief of Staff, G-2, Peninsular
Base Section and dated 16 August.**

Benini mentioned that the diaries were known to quite a number
of people, and that Ciano on teveral occasions had mentioned his
intention to have these documenis published abroad, perhaps in Eng-
land or Amenca. Benini also stated that the diaries included.

“a. Records of personal convenations between Hitler and Muisaling,
b. Terms of the so-called Pact of Steel,
c. Accounts of the Mumch Conlerence, -

® Interview with Mr Allen W. Dulles, 7 January 1966. Mr. Dulles had learned
of Edda Ciano’s arrival in Switzerland in the winter of 194344, he had made in-
quiries with Magistrati, Jtaban Minister tn Bern and who had married Cuno's
deceased sister, but had got no clue that she had the diarres with her (Message
Dulles to 0SS, Washington, 19 Jsnuary 1945 (pasagraph §), ltem 44, File "Edda
Ciano Drarnes™).

Sumner Welles knew of the existence of the diaries, but he did not publich
mention this fsct until he wrote the introducton for the American edition of the
disries which was issued in January 1946

Cerman ntelligence agents, as noted, had been on the trall of the diaries for
some time It is pot eacluded that there was a Communist penetration of the
SD which enabled TUnétd o publub ts pote.

® Sec sbove, pp. 30-31.

® Enclosure No. 2, Despatch 703, Robert D. Murphy, United States Political
Adviser, AFHO. Too Secret, File "Edda Ciano Diaries,” Jtem 85R.
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d. Copies of all personal secret documents of Mussolind concerning the
most important problems of foreign policy, particularly thoce beaning on ltalo-
Cerman relations. (Ciano s understood to have copied these documents per-
scaally, fo loog-band, trusting oo ope.)” ™

Benini declared categorically that Cisno had told him: “They
(Tbe Cermans and Republican Fascists) bave stripped me of my
possessions. I am poor now. But there is one treasure they have not
taken which is of more value to me than all the rest: my Diary, pow
fn the bands of my wife.”

“Benini is convinced that, as life-long friend of Ciano and as finan-
cis] manager of both Galeazzo and Edda, he can persuvade the latter
to make the document available to Allied authorities. He is equally
- convinced that Edda Ciano, now reported in Switzerland, has not
turned the Diary over to the Cermans, since she regards it &s an
fnstrument of eventual security for herself and children after the col-
lapse of Germany and the Italian Republican Fascist government.”

To assist the American authorities (and incidentally thereby to
belp his own cause as s former Fascist) and at the same time to fulfl)
the promise to Galeazzo, Benini on 15 August addressed a letter to
Edda, entrusting its delivery to the Americans.

“1 was in the Verona prison,” Benini wrote, “from the 30th of
November to the 30th of January and I was sble to get in touch with
Caleazzo in spite of the strict guard kept. I spent the last tragic
night of January second [sic] with him, and I am buming with the
desire to bring you his last wishes, his last words, and his advices.”
Somewhat cryptically Benini mentioned that “He praised all that you
bad done for him. upon you he placed the certainty that some day
be will be truly understood as to his thoughts and actions in Italy
and abroad. He has counted on you so that the world might have an
frrefutable revelation of 50 many capital truths.” &

Ambassador Kirk was consulted and suggested that the matter of
securing the diary was of suficient importance to warrant its being
taken up through the War Department with a view to possible diplo-
matic action ip Switzerland.

® Note that Benini, to speaking to Colovel Cumming, drew no distinetion be-

tween the diary and the supporting papers.
* The letter i Foglub is enclosure No. ] in Despatch No. 703, £5 August 1044
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Between the amrival in Washington of Mr. Murpby’s despatch No.
703 to the State Department, the arrival of whatever messages regard-
tng Ciano’s diary went to the War Department through its channels,
and the next step, there was quite a lapse of time. But on £2 October
the US Minister in Bern ® received an instructiop stating that ‘the
Department of State had relisble information that Count Ciano's
diaries wese in the possession of his widow in Switzerland. The Min-
ister was directed to try to get the diaries or a microfilm copy, and it
was suggested that be might wish to make use of OSS help*

The head of the Office of Strategic Services metwork in Switzer-
land was Allen W. Dulles. He operated in direct contact with the
Legation and was able to use its communications facilities for report-
ing to home base in Washington. He had managed to get into the
bastion of neutral Switzerland just as the portcullis was being lowered
following the Allied landings in North Africa and the German over-
running of unoccupied (Vichy) France.*”

After discussing the problem with Minister Harrison, Mr. Dulles
began, or rather renewed his search for Edda Ciano and the diaries.
Bellia, the Italian Consul in Lausanne,* bad served in Ciano's personal
office; he knew Edda well; and from him Dulles gained the impres-
gion that Edda probably had the diaries with ber. Mr. Dulles enlisted
the services of a few peopls, a team, 30 to speak, in the quest for
Edda and the diary. These were Cordelia Dodson, Mme. Louis de
Chollet, an American woman married to a8 Swiss, and Paul Ghali,
correspondent of the Chicago Daily News*®

Meanwhile, Lieutenant Pucci, who had been released from the
bospital at the end of March with the fractures of his skull healed,
bad been sent to Estavayer-le-Lac, and then to Fribourg. There he
met Mme. de Chollet in the early sutumn. Pucci abruptly tummed down

g

® Leland Harrison (1883-1851); Envoy Extrscrdinary and Minister Plenipotenti-
ary w Switzerland since July 13, 1037,

® Copy of telegram a3 received, ftem OOR, File, “Edds Ciano Diaries.”

® Soe Allen W. Dulles’ owp delightful sccount of his adventurous amrival to
Switterland: The Secvet Surrender (New York, Evanston, and Loodoo: Harper
xod Row, 1966) pp 12 8.

® Franco Bellis. entered the ltalian foreign service tn 1933, in 1841 headed the
“Uficio della Segreteria” ko the Ministry of Foreign Afiaurs.

® Interview with Alles Dulles, Jasuary 17, 1066.
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Mme. de Chollet’s suggestion that he capitslize on his friendship
with the Countess Clano by writing some newspaper articles about
ber; but be gained the clear impression that the Americans wese much
foterested in Cirno’s widow.

At the end of October, Pucci, who had moved beck to Estavayer,
managed to see Edds in Lausanne. They talked at length about the
diary and documents. Pucci asked ber if he should contact the Amer-
fcans and she agreed. Finally on 8 December Pucci managed to get
permission to go to Fribourg along with a school group which made
the excursion to see the procession of St. Nicholas. Although Pucci
was not able to see Mme. de Chollet, be talked to her on the phone
fndicating that he wished to see ber and had something of importance
to say. But he did not wish to run the risk of directly mentioning the
disry on the telephone.

A couple of days after this phone call, Mme. de Chollet arrived in
Estavayer accompanied by Paul Chali, and the two met with Pucci.
At just about this time there had been newspaper stories of a marriage
of Countess Ciano and Marchese Pucci. Ghali wanted to know sbout
this. Pucci dsnied the rumor, but be brought up the subject of the
diaries and indicated that Edda might be willing to let them out.*

The next step was the delivery to Edda Ciano of a copy of the
letter which Zenone Benini had entrusted to the American authorities
in Rome in August. To Mme. de Chollet, who served as messenger,
Mr. Dulles wrote on 15 December:

“1 do pot know whether the onginal letter was sent to Washington or
directly to the Countess by other channels. If she has not already received
ft, 1 feel sure she would dewre 1o read it, and, of course, she may keep
this copy, f she s0 desires

“From Rome | learn that Signor Benini is with the American military forces
in the peighborhood of Rome and has pven these suthorities all information
tn his possession with regard to the impartance of the Diaries, and of his™
willingness, in the interest of hus friend and of the cause, to do what he
can to belp toward meking them available, so that photographic copies
can be made under conditions that would preserve to the rightful owners
all rights of eventual publication.

“1 am sure that you will express to your friend my sincere conviction that
ft & tmportant that the matenal ve discussed be made fmmedistely avai-
eble undes safeguards which will be scrupulously observed, and which will
reserve o yous friend and ber children all rights of publication.”

® Pucci Report, pp. 14-15.
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In conclusion Mr. Dulles mentioned that he had to leave for Paris
pext day, butl hoped to see Mme. de Chollet on his return which
would be on December 20th.”!

We can well fmagine Edda Ciano’s feelings from the seply to
Benini which she drafted on 16 December:

“Dear Zenone: Only todsy 1 have received s copy (in English) of the better
you wrote me on August 15th. It is useless, snd | cannot tell you all | went
through—e real hell—always with the thought that I was not able to do
({or reasons beyond my control) what Caleazzo had written me to do

“Your lettes, although late, amives to the point. For that reason, beforc
artanging anything. 1 would like to see you as soon as possible. It is ven
gmportant 1 beg you to be eareful because if the Swiss (for reasons of quict
living) or above all the Cermans knew of the dirty trick 1 am sbout to pull
oo them, my life (but that would not have any tmportance—1 am so tired
of everything) and thst of my children would be seniously endangered

“But ft is certain that even if | would have to die, ] want first to svenge
Caleszzo and to succeed in making hun known such us be was

1 will be waiting for you. 1 embrace you aflectionately.

(gigned) Edds™ =

After this reply by Edda, which was read and analyzed al] the way
from Bern to Caserta to Rome, the initial thought of the American
intelligence authorities was to try to elicit another Jetter from Benini,
in which be would specifically direct Edda Ciano to the pext step.
This time, however, Benini refused. Edda Ciano wanted Benini to
come to Switzerland so that she could consult him directly. But Benini
was under a blanket indictment for his Fascist activities, and the
American intelligence offcers did not wish to go so far as to move
him into neutral Switzerland.®? -

Mr. Dulles in Switzerland had believed, after receiving the reports
from Mme. de Chollet and Paui Chali, that the situation was now
ripe for filming the diaries. He made out a certificate that Daniel
Schachter was officially authorized “to make photographic reprodic-

® Copy of the letter, Bern, 15 December 1944,. Item S7R File “Edds Ciano
Diarres.”

® The Julian bolograph, marked ‘ot sent,’ is in the File "Edda Ciano Diaries™
Ilemn 8R. A copy to Englub translation, jtem 53R, another such copy, ftem 4R,
Exhibit A.

® Telegram, Caserts to Bern (for Dulles ) 29 Decermnber 1944, Item 61 L; Tele-
gnm, Bern to Caserta (for American Politcal Adviser) 31 December 1044, Item
60 L, Telegram 837, Caserts to Bern (for Dulles) 11 January 1945, ftem 57 L,
File "Edda Cisno Draries.”
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tons of documents, records and reports desired to complete the official
documentstion of United States Covernment Offices. Any documents
s0 photographed by him are for official uses only.” % Armed with this
certificate, Schachter was sent to Countess Ciano to make photographs
of the diaries, but she refused. She stated that she was willing to go
through with the matter of making the diary available to the United
States Covernment, but she insisted first on talking directly with
M. Dulles.**

Countess Ciano got the same message to Mr. Dulles through another
channel. In a letter sent 20 December to Mme. de Chollet she
wrote . . . "when your ‘important friend’” comes I should like to talk
with him because, though I am wiliing with all my beart to carry
through the deal the whole thing is too important for me (and I
am pot thinking of money) to take wild chances blindfolded. . . .
Your important friend could come with his car and take me for & ride
(pot in the American sense of it I mean to say).”*

In these circumstances, and despite the risk which was involved
of s refusal by Countess Ciano to cooperate, or to spin the nego-
tistions out and exploit & connection with Mr. Duiles, he determined
to speak to ber directly. He brought Magistrati into the picture at
the time, and that influence probably was helpful. Magistrati was no
longer Minister in Bem. His prominent Fascist past might require
fovestigation in anti-Fascist Italy. Dulles believed that Magistrati had
worked conscientiously for the Allies since the Armistice, and promised
to put in a good word for him at Rome if he would belp to get the
diaries "’

Dulles Cets the Diaries

On 7 January 1845 Allen Dulles motored to Monthey, in the Valeis,
accompanied by Mme. de Chollet, who had arranged for & mreting

* Copy of the certibcate, #tem 58 R, Flle "Edda Ciapo Diaries,” Personal Files
of Allen Dulles.

® Dulles’ report to (55, Washington, Bern, 10 [snuary 1045, Hem 4R, File
“Edds Cisno Drarnes.” (This report is of basic importance and summarzes s great
desl of Dulles’ moves with respect to the duary.)

* Holograph letter, undated but with envelope post-marked Mootbey, 3G XII 44,
fem 7 R, File “Edda Ciano Dianes”

* Interview with Mr. Dulles, 17 January 1966, Mentage of Dulles, 30 December
1044, ltexm 52 R, File "Edds Ciano Diaries.”
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therc witl, Edda Ciano. It was almost & year since Countess Ciano,
with the belp of Lieutenant Pucci, had been able to escape ints
Switzerland with the 5 booklets of Court Ciano’s diaries. This meet-
fng in Monthey was secret. The war was stll going on, and Countess
Cianc was under rather close surveillance by the Swiss. The three
spen’ a good part of the aftenoon discussing the delivery of the
diaries to the United States Government.

On the one hand Edda wished to make the diaries available in
accordance with what she now believed to have been ber husband’s
last wishes. On the other she hated to give up her last assets. She
wished to bargain, yet she wished at the same time to give the im-
pression of a generous act toward Americs. She was anxicus to get
out of Switzerland and beyond the reach of the Sicherhcitsdienst. She
wanted to talk directly with Benini before coming to & decision. She
peeded clear assurances regarding her rights for commercial publica-
tion, and she was very anxious that ber busband’s political reputation
be vindicated.

Mr. Dulles was chiefly antous to move quickly. He took the po-
sition that the diaries were losing value to the US Covernment every-
day; that this was Edda’s last real chance to make a generous act;
that the US GCovernment was not interested in s bargain or in pay-
ing out money. He gave full assurances that ber rights for commercial
publication would not be impaired, but he could not state when, with
the war still on, the diaries could be published. He was careful to
explain that the US Covernment might conceivably wish to publish
parts of the diaries if it would belp in the war.

In the end Edda agreed and arrangements were made for a team
of photographers to make the reproductions. Dulles was impressed
by Edda’s great resentment at ber father for failing to beed ber in-
tercession for Ciano's Lte, and by her fear and hatred of the Cermans,
above all of Ribbentrop. In his report of the discussion, Dulles sug-
gested that if the US government were to publish any part of the
diary, there should be consideration of ber protection. But po such
assurance was requested or given fn the discussion of 17 January.*

® Dulles’ report to 0SS, Washington, Bern, 10 Jaouary 1845 (paragraph 7),
sten 44 R, File “Edda Cisno Diarias”;

Interview with Allen Dulles, 17 January 1906,

Cf Niccobetti, Colliers, I7 April 1946, p. T4
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Next day Mr. Dulles sent his team. Captain Tracy Bares, a
truined lawyer, supervised, Schachter did the actual photographing
These reproductions were regular photos, not microflms. The men
worked secretly in Countess Edda’s room in the sanitarium in Valais
where she was confined. They worked in great haste lest they be
discovered by the Swiss authorities. The whole job was completed
that day: some 1200 pages were photographed of the five notebooks.*®

Countess Ciano was not completely satisbed with Mr. Dulles’ oral
assurances, althcugh she felt that his word as a gendeman would
be honored. Early next day (at 0500 according to her account), she
wrote to Mr. Dulles asking for certain speciic guarantees:

1) A forma! acknowledgement from the Covernment of the Uniled States
that she donsted the diaries,

2) A written engagement from the American Covernment that the matenals
be used only for political and military purposes, secretly, and that pothing be
published without her consent,

J) For asistance in commercul publication of the disnes tn the United
States as soon as the Covernment had gone over the material ™

At the secret meeting with Allen Dulles, Edda Ciano bad men-
tioned that there were sdditional documentary matenals of Count
Ciano which were still in Italy, the “chocolates™ as she liked to call
them. She referred to these additional documents in lier letter of 8
January: “Another thing. the rest. The complement of the dianes
are still in Italy—if you take me out of here, 1 am willing to go and
fetch them, only Pucci and | know where they are. Pucci does not
know that ] know.” 1

There was no problem in understanding Countess Edda’s motives -
In his telegraphic report of 11 January, Dulles recorded that “Today
Hitler, Ribbentrop and her father are the chief objects of her hatred.”
But the guarantees which she asked were a different matter. Dulles
stated:

“In prior conversation I pever acrepted such condiuons but told her 1 would
give ber perional letter of scknowledgement aftes dianes photographed and

® Telegram Dulles to Washiogton, 11 Jamuary 1945, #em 58 L, File “Edda
Clano Disries™;

Interview with Allen Dulles, 17 Jeouary 1066

= Letter, Edda Cisno to ABer Dulles, 8 Januiy 1945, the bolograph, ttem S R,
a typed copy, ftem 44 R, exhibit B, File “£dda Cino Diaries.”

= lbd.
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thst tn gtving us copy, such rights ». she might have regarding publication
would be ondisturbed 1 spec:bcally stated ous Covt mught wish to publish
certain estracts”

On 13 January through Mme. de Chollet, Dulles sent the scknowl-
edgement over his signature with the concluding sentence:

“Thus will further ecknowledge that the photographic copies of the diaries
will be forwarded to Washington for the mformation of the government, to-
gether with a copy of the Countess Cuano’s letter of Januan 8th. that the
matenal 1n the photographic copies will be used for official purposes onh,
and that the gving of these photographic opres will not aflect any righte
which Countess Cuno sy bave with regard o the eventus! cormmercial

pubbcation of the dianes”™ ™

Edda Ciano had not stressed financial considerations, and Count
Ciano had insisted that she not accept payment from the American
government. But in Switzerland she was living on & very limited budg-
et. The Swiss authorities saw to it that she did not get sufficient
funds to move around easily in their neutral country. Mr. Dulles
gave her an sdvance of 3500 Swiss francs against future possible
royalties 1%

In reporting his success in gaining the Ciano diaries, Dulles ac-
knowledged that he had no independent basis of judgment of their
contents, but he felt completely sure of the authenticity of the ma-
terials. The 1,200 pagcs covered the period 1 January 1939 through
8 February 1943, and Edda included Caleazzo's note of 23 December
1943 from his cell in Verona. Mr. Dulles noted, however, that there
were some pages which were missing or had been cut, particularly
those between 25 January and 24 April 1841, regarding the Greek

war 1o

" Item 48 R, File "Edds Ciano Diaries ©

™ Telegram, Dulles to Washington, 11 January 1945, as ~fted.

™ At a subsequent stage the late Professor Caetano Salvemini was sble to ex-
amine the photographs of the dian, page by psge He noted that the sheet with
the entries for 27 and 28 October 1840 had been removed and substituted Sus.
el suggests that when Ciano was Ambauador to the Holy See, he was sble to
make interpolations and mutilations In the day to day entries which be had made
sarlies. (Susmel, Vito sbagliata, p. 78 and footnote 1.)

Alen Dulles rather suspected that Edds Cisno bersel! might have eacised
certain passages which the considered might have been offensive o the Anglo-
Americans (Interview with Allen Dulles, 13 January 1966).

Toscano, The History of Treaties end International Politics, Vol. 1, p. 455 sog-
gests that the French edition, publithed directly from the original manuscript note-
books, s the more sccurate, fe. lourn‘[ 'O‘lﬁqut. 1939.1043 (Neuchitel: La
Daconnsdre, 1046). Soe below, note 117.
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The work of photographing the diaries had been done fn secrecy
and in great haste. It was feared that some of the flmed pages wonld
prove to be illegible, that there would be double exposures, and that
quite a few of the pages of the original notebooks would have to be
retaken. At Allied Force Headquarters, they still had Benini on the
book. At Allen Dulles” suggestion they kept him there in case his
fntervention should be considered necessary to gain Edda Ciano’s con-
sent for the making of re-takes. She was extremely worried throughout
this time lest the Swiss suthorities learn of her activities and expel
ber as an undesirable alien, or that the Sicherheitsdienst might learn
of ber Gisposition of the diaries and kill her %

On 16 January, however, Dulles was able to report that the repho-
tographing had been carried out successfully and that he had good,
clear films of all elements of Count Ciano's diaries which Edda had
admitted to having with her in Switzerland. There was now no need
for any call on the services of Benini, and Dulles arranged for a copy
of his report to be sent to Caserta, lest any complications srise from
Ciano’s friend who was anxious to clear up his Fascist past.’%¢

On 15 January, Captain Bamnes had sent his chief a full report
regarding the work of rephotographing. It listed all of the entries of
which retakes were necessary. It listed the missing dates as follows:

1939 17-18 Februsry
1940 1318 Apnl
1841 £26-3]1 Janusry
Februan —entire
March—enure
1.23 Aprd _
23-31 July
August—entire
1-2] September
142 1019 July
17-2¢ Aupgust
12-2] Septembes

“The only explanation given for the sgnificant omissions tn 1941 was that
during the period 26 January through 23 April Ciano was a Sight officer with
the Italiao Air Sesvice. The Countess stated that she knew of po reason why

& Tedegram, Bern tc Washingiun, 13 January 1945, ftew 58 L, File "Edda Ciano
Diartes.”
 Telegram, Bern to the American Political Adviser (AMPOLAD), Caserta, 16

Jaouary 1945, item 34 ). Telegram, Bers to Washungion, 16 January 10435, ftem
B3 L, Filc “Edca Cix - - iartes”
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the scond big period was left out tn 1841 nor for the shorter omissions
eccurming o other years.”

There was another rather puzzling matter about the originsl
diaries. There was a series of initials, in red pencil, and in capital
letters, at the right hand top comer of many pages. “The Countess
examined these rather carefully but said, and 1 believe truthfully,
that she knew no explanation for them.” !” When Allen Dulles and
his team were sble to study these initials at leisure, ft appeared that
they corresponded with the fnitials of some of Caleazzo’s lady
friends, and apparently had been recorded for the appropriate
days® These markings argue rather strongly that the diary was
genuine, and that there was but little retouching of the original en-
tries by Count Ciano.

In his comprehensive report of 19 January, Allen Dulles informed
the OSS central office in Washington that the reproduction of the
diaries would be despatched the pext day, band-carried in the form
of two sets of microfilm.'® Apparently there was a reduction to micro-
£lm after the initial photographing sessions by Captain Tracy Bames
and Daniel Schachter. The two aluminum contiiners of the sets
of £lm were designated respectively “A”™ and “B". Container “A” beld
the negatives of the initial filming done on 8 January; container “B”
the negative for the subsequent refilming ''® Mr. Dulles further re-
ported that he was keeping one complete set of prints of each of the
two films and was enunging to have them translated under the edi
tonal guidance of Royall Tyler.}"!

These translations went forward rather rapidly with covering notes
of 19 February, 1 March, and 3 March 1945.'? The Washington cen-
tral office of OSS, in accordance with Mr. Dulles’ suggestion, promptly
forwarded a print of the microSlm of the diaries to the Department of

™ Report of Captain Tracy Barpes to Mr. Dulles, 15 January 1945, Item 45 R,
Fie “Edda Ciano Disnes.”

™ Interview with Allen Dulles, 17 January 1966.

™ Items 44 R, File "Edds Ciano Dianes”

* Itern 44 R, Exhibit E, File “Edda Cisno Diaries.”

™ Report of 19 January 1945, a5 cited.
™ Respectively ttems 37 R, M4 R, and 33 R, File "Edds Ciano Diaries.”
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State.!'? As the translations reached Washington from Bern, OSS
promptly forwarded copies to the Department of State. The series
was completed on 12 April 1845, only a short time before the end
of the wars in Europe !¢

Shortly after VE day, and as quickly as the border of Switzerland
and Italy was opened up, Mr. Dulles hastened to Ramiola, in search
of the supplementary materials of which Edda had told him. At her
request, Mr. Dulles supplied her with s film of the photographs of
the diary, and promised that she would recive BIm copies of whatever
additional materials he would be able to retrieve in Italy.'!* When he
reached the clinic of the Melocchi brothers, he learned that the Ger-
mans bad got there first. The “chocolates™ had been gobbied up.!1¢

Publication of the Diories.

Paul Chaly, correspondent of the Chicago Daily News, had been of
real service to Allen Dulles in making contact with Edda Ciano
and in inducing her to make the diaries available to the United States
Covernment. Dulles felt under obligation for these services and, within
the limits permitted by his official position, be assisted Chali in
getting Brst rights of publication. There were scme diffculties for
Chsli in making 2 bid. Use of commercial cable from Switzerland in
describing the materials would promptly alert the authorities and
jeopardize the status of Countess Ciano as a political refugee. If
Ghali were to cross the border and telegraph from Paris his message
might not get through the Allied censorship. Yet if he did not act
there was the risk that Edda would become impatient and approach
some other publisher. Toward the end of January Dulles reported to
the OSS in Washington that he felt obliged to let Chali go ahead in

# Covering letter. Charles S. Cheston, Acting Director, 0SS, to James C. Dunn,
Ansistant Secretary of Stste, 6 February 1945, Top Secret, 103.918/2-845, Central
Files, Depsrtment of State.

The author, st thu period, was serving fn the Division of Southern Europesn
Aflaus, and thus lesrned for the first time about the diary but had but little tume
to study h The &lm, so for as | recall, was carefully guarded and kept in the
safe tn Mr. Dunn’s ofbce

= Under cover of hand-carried letters, 16 Masch, 15 April and 12 April, Secret
File, 885.01/3-1645, 885.01/4-545, and 8€5.01/4-1345, Central Files, Department
of State. .

w £dda Ciano to Mr. Dulles, 3 May 1045, ftem 25 R, recetpt by Edds Ciano,
® May 1045, ftem 24 R, File “Edda Ciano Diarves.”

"3 See above, p. 48.
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ocontacting his publisher. At the same time Dulles pointed out that
any aid with communications would enable the OSS to keep control
over the whole matter. Edda agreed onlly to give the Chicago Daily
News preference. She asked for $25,000 for the newspaper rights and
for an additional offer for publication of the diaries in book form,
but Jeaving Mme. de Chollet free to negotiste for & Freach edition
to be published in Switzerland and France.'*’

The Chicago Daily News readily agreed to accept censorship of
such materials in the diaries as might be judged necessary by the
Department of State—since the war was still on in Europe—but with-
out seecing the material the newspaper felt able to offer only $3,500
for exclusive first publishing rights, leaving ¢ : publication in book
form to await inspection of the manuscript ! )

By mid-March some of the staff in Chicago had been able to read
a portion of the diary in translation. (At this time only the OSS and
State Department had the text of the whole manuscript.) After s sec-
ond trip to Paris, Ghali returned to Switzerland st the end of March
with full authorization to offer $25,000 for the exclusive first publi-
cation rights for new:papers and periodicals throughout the world,
excepting only Switzerland and France.!*

On 7 April Edda Ciano, acting for herselfl and for her three chil-
dren, and Paul Ghali representing John Knight (Chicago Daily News)
signed at Monthey, Switzerland, the formal contract for publication.
The News agreed to pay $25,000 for the rights of serial publication
of the five booklets of the diaries of Count Galeazzo Ciano. Edda agreed
to deliver to the firm a photocopy of the manuscript, and she formally
guaranteed its authenticity. The News furthei agreed to act as Edda
Ciano’s representative in arranging for publication of the manuscript
fn book form. She retained the right to accept, to reject, or to discuss
such offers as would ensue. Switzerland and France were excepted.

™ Telegram Bern (Dulles) to Washington, 17 January 1345, ftem 52 L; Tele-
gam, Bem to Washington, 25 January 184S, ftem 42 R; undated messape, by
Chali for John Knight, item 31 R, File "Edds Ciano Diares.”

* Telegram, OSS to Bern (vis Department of State) 14 February 1945, ftem
38 L; copy of letter, Paul Chali to Edds Ciano, § Masch 1945, ttecn 28 R, File,
“Edds Cisnc Diaries”

™ Telegram, OSS to Bern, 20 March 1945, item 26 L; Telegrum, Rero to OSS,
31 March 1943, #tem 23 L; File, "Edds Ciano Diaries.”
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Article 3 of the contract stated:

“There are references in the mapuscript to certain documents which are
2ot 8t the present tune in the possession of Countess Cuano.

“1{ they should be retneved, #t & understood that she will send phote-
coples to the Chuagn Deady News of such of those documents as dearly
Bave the character of supplements or appendices to the manuscript.” ™

After VE day Lieutenant Pucci decided to return to Italy and ap-
plied for permission of the Swiss police to travel to Bern in order to
put himself at the disposal of the Italian suthorities. The Swiss police
promptly granted the request but at the same time notifed him politely
but very clearly that he was expected to leave Switzerland by the end
of the month, May. On 15 May Pucci called en Chilia, the Italian Air
Attaché in Bern. Whatever may have been the chivalry of Pucci’s
aid to Countess Ciano in hier escaping into Swi'zerland, or however
admirable his courage under Cerman torture, there was the basic
fact that he was an officer of the Italian Air Force, and he had been
absent without leave.

Pucci identitied himself to Chilia, for he had s distinguished war
record, but the Attache indicated that Pucci’s actions had made him
a political figure. He suggested that Pucci write out s complete ac-
count of his actions since September 1843 Pucci did not feel free
to do this although he declared that he was willing to submit to an
nvestigation or judgment by the Italian authorities. The suggestion
was then brought forward that Pucci indicate that he had been aid-
ing the Allies, and that he submit his case to the Alli=d authorities
in Bern. Lieutenant Pucci explained the matter to Miss Dodson who
was able to assure him that some favorable solution would be found:

A few days later Pucci again spoke to the Attaché who indicated
that the members -of the Italian Legation were quite pessimistic re-
garding his chances of returning to Italy. Ghilia thought there were
only two possibilities: a statement by some Allied authority that Pucci
was working for them; or an Allied declaration that he was a supporter
of the Allies and that his return to Italy would be useful to them.!?!

™ Copy of the contract (in French) ftem 29 R, Fide "Edda Cisno Diaries.”

* Memorandum by Pucci, undated, but written some time betweeo 15 May
and 24 May 1945, ftem 16 R, File, "Edda Ciano Dianes ™

54



The Ciono Popers

It was Allen Dulles who represcnted the Allied authorfties as far
as Pucci was concerned and it was Cordelia Dodson who oo 94 May
got from him his most interesting account regarding his belp to Edda
Ciano and in preserving Galeazzo Ciano’s diaries.'® Apparently the
fntervention of Allen Dulles was promptly forth coming and effective.
Nt long afterwards Pucci returned to Italy and be himself published
the first accounts of his key role in saving the Ciano diaries.

Edda Ciano also retumned to Italy not long after Pucci. In Junc
there was some press agitation in Switzerland against her presence,
and her name was linked with others whose Fascist political activities
bad been potoricus: Alfieri, Volpi, Bastianini. But the Swiss, despite
the viars of their peighbors, have preserved a humane tradition. They
did not wish to force Edda Ciano across the border into Italy if such
action would result in ber maltrestment or death. They asked {f the
Americans would accept delivery and assure ber safety. Some sort
of assurances seem to have been offered, and at the end of August
Countess Edda was consigned to Allied authorities by the Swiss guards
at the frontier. The Risorgimento Liberale (Rome) of 31 August told
something of her life in Switzerland, “including her alleged marriage
to an Italian diplomat named Pucci and her confinement in Swiss
sanitarium. Story concludes with report of Italian temi-official com-
muniqué which has announced she might return to Italy safely and
had nothing to fear from Italian or Allied suthorities.™®

For almost a year Edda was confined on Lipari Island, but without
serious suflering or even real hardship. It was s very different kind
of imprisonment from that which her father had inBicted on the anti-
Fascists whom be confined on that island. On 20 and 21 September
1845 she gave some ir‘erviews to two Italian and three Americun
journilists. She mentioned that the was reading the “Memoriale
Pucci™ which was being published in the Giomnale di Sicilia, and on
being questioned she declared that Pucci's published account was

" Covering meoo by Cordelis Dodson to Mr. Dulles, 24 May 1945, #tem 15 R;
Covering Jetter, Pucci to Mr. Dulles, Bern, 34 May 1045, #tem 17 R, File,
“Edds Ciano Diaries.”
 Bern telegram No. 3203, 16 Juoe 1845 (T40.0011EW/6-1845 Top Secret);
rtmental legram to Bern, No. 2127, 28 June 1045 (740.0011EW/6-1845
Top Secret), Caserts telegram No. 3280, 24 August 1045 (740.001 1EW /8-2445
$ecret); Rome press telegram No. 1527, 31 August 1045 (865.00/8-3145 Plin },
Central Fies, Departroent of State.
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stored to Edda Ciano prior to their publication tn 1948. We read fn
the introduction:

“Of the sever notebooks . ., Edda Ciano . . . was able to bring with her
only Sve, and precisely those of 1030, 1949, 1041, 1042, and 1943, which
were odited two years ago by Rizzoli of Milan. Having learned that only
those potebooks had been taken into Switzeriand, to s secure place, and
that the other two, which were of exceptionsl fmportance, had been left st
the dinic where Edda bad rested, the SS were charged to find them. The
doctor of the clinic, to whom these potebooks had been entrusted, con-
signed them under threat of desth, to the Reich police who demanded them
From that time on, until & year ago, there was no word of these diaries of
the years 1037 and 1938, and it was thought that they had duappesred for
good. Instead, they were in the hands of s third party, and their fortunste
recovery permits us today to make them known to the public in theis en-
tirety.” *®

The “Rose Carden” Papers in Washington

Allen Dulles’ trip to Ramiola at war’s end was s complete dis-
appointment as far as concernied “the chocolates.” The Sicherheitsdienst
had got there first. They had picked up the diaries for 1937-1838, the
bound volume marked “Cermania.” and the jewels and personal be-
longings of Countess Edda. But this was pot the last round.

In May 1945 came the Wehrmacht's total defeat and unconditional
surrender. Germany as a state ceased for a time to exist. Teams of
Allied experts swarmed over the country searching for government
archives, intelligence agents ferreted out Nazi leaders and got ac-
counts of their activities which could be used in the war criminal
trials at Nuremberg; Special Counterintelligence (SCI) groups sought
out the members of the Sicherheitsdienst and of the RSHA. On 30
June Mr. Dulles received word via London that the SC1 detachment
fn Germany 1! had picked up Frau Beetz, who bad mentioned some-

™ Ciano, 103738 Diario, p. rxoii.

™ The SCI detachments were OSS elements. In Cermany they were under
command of the then Lt. Col. Andrew H. Berding, who was immedustely under
Allen Dulles. Lawrence E. de Neufville, who picked up Frau Bectz, was a
civilian tn Berding's Berlin detachment.

The suthor tnterviewed Mr. Berding on 28 November 1967, but be was able
to add nothing sbout Frau Beetz. He had refrained from keeping any personal
records, he did po! remember ber; there was such s press of work that only with
diff ity could they keep up the day’s tasks He commented that as the 8ood of
reports and totelligence swept n, they boped and imagined that some fine day
some ope {n Washington would carefully sort he material out I eaid that | was
trying to do fust that for a small fracton of the materials with which 1 was
familia;, but was encountering dificulties.
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thing sbout having Ciano’s diaries for his tenure of offce. The message -
did not seein clear. In reply it was explained that the diaries for 1839
to 1843 had been obtained some months earlier, but that the diary
for 1937-1938 and the memorands which Ciano prepared for Mussolinj
bad been seized by the SD; if Frau Beetz could give any clue regard-
ing these missing documents it would be of great interest. Four days
later, on 6 July, the report reached Allen Dulles that his detachment
in Cermany had obtained from Frau Beetz in German translation the
memoranda of Ciano as Foreign Minister. The detachment had sent
them on to the Documents Center of 12th Army Group Headquarters.!3?

It was almost & year later that the Department of State received
official information sbout Ciano’s supporting papers. In May 1946
Ambassador Murphy ! informed the Secretary of State:

“1 bsve the bonor to report the fnformation that oomplete copies of
Ciano’s records of conferences of Hitler, Mussolini and Ribbentrop, and all
telegrapbic and letter comrespondence between Hitler and Musiolini were
discovered by SCI detachment in May 1945. They were oblined from Hilde-
garde Beetz, 8 Cerman SD apent amgned to Ciano while be was in fail
to Verona. The document in question were sent to the document center,
12th Army Croup snd then transmitted to War Department. | understand
that in one of the fle indezes is the name of Beetz.

“Further information concerning these documents can be obtaimed from
Lawrence E. De Neufville who oripinally obtained the docurseots from
Frau Bextz. . . "™

The author first heard of this collection on 13 January 1847, being
at the time the head of the Mediterranean Section, Historical Oﬁ_cc
of the War Department (since redesignated Office of the Chief of
Military History, Department of the Army, or OCMH). At lunch on
that day P.cfzssor Raymond J. Sontag, then on leave from Berkeley
and serving as Editor-in-Chief of the Documents on German Foreign
Policy 1918-1945, mentioned that be had learned of this most interest-

™ TeJegram Loodon to Bern, 29 June 1945, Item 7 L; Telegram to London,
2 Julv 1945, item 6 L, Telegram Loodon to Bern, Item 4 L, File "Edda Ciano
Dianes”

™ Tbe various teams of experts which jathered up the Cerman Foreign Office
archives and began their microfilming opersted as members of the safl of Robert
Murphy.

= Despatch No. 3814, Berlin, 21 May 1946, 840.414/5-2146 Secret, Central
Fies, Department of State.
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fog find, possibly from the repont, possibly from Ambassador Murphy
difedj)’,,“

The next duy I first telephoned and then sent a memorandum to
Major Seeley, War Department General Staff, describing the papers
on the basis of what I had been told by Professor Sontag, and asking
that they be tarsferred to the Mistorical Ofice. My memorandum
mentioned that

“Clanc also kept certain materials, reports and memoranda in sddition to
the diary—matenals which constitute » kand of sppendiz for the diary as
published. The materials were seized by the Germans dunng their occupation
of Rome and werr tranilsted from Italian fnto German by a woman em.
ployed by the Cerman Foreign Office. While makung this translation this
woman made an extrs copy o the translation for borsell which the buned
in & rose guden. . . "™

Major Seeley promptly sert the material but I was not sble, at that
time, to learn much more about its acquisition than I had been told
by Professor Sonteg

The papers consisted of a couple of bundles of loose sheets of carben
copies in German, without an index or tabie of contents. Because of
the method of their acquisition there was a presumption of authenticity
of the documents. After examining thie materials the author becarne
convinced that they were genuine, chiefly for two reasons: many of
the accounts of conversztions comprised in the collection tallied pre-
cisely with references in the published Ciano diaries to full records
kept elsewhere, and scattered among the sheets of German carbon
copies were a few stray items of lialian originals???

™ I wrote tn Professor Sontag on 10 August 1964, atking #f be could tell me
bow be first learned of thu collection. In bis reply of 21 August 1064 be mated
that be could po Jonger remember the circumstances of bis beaming of these
pepers. (Personal Files).

* Memorandum for Major Rudolph C. Seeley, WDCS, 14 January 1947, copy
#n Fersona! Files.

™ “Verbale del colloquio s Palazzo Veneria trs § Duce, von Ribbentrop ¢ 4
ministro Ciano,” Roma 28 ottobre 1938-X\11, item 2, 1038, revised paging 007-010;

“Appunto, Salisburgo, 12 agosto [1839] XVII, item 11, 1839, revised paging
044046

"Verbale del colloquio del Duce con voo Ribbentrop presenti Eccellenre Clano,
Alferi ¢ Muckenten,”™ 19 seitembre 1940-XVIL, ot listed as & separste ftem,
mital paging pp 196-196,

“Colloquio Riblentrop-Ciano, Schonbal,” € sovembre "40, not listed as & seps.
rote fem, mitial paging £23-224.
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I aranged the papers in chronological order, and pumbered the
psges with a itamping machine. 1 then prepared an index or table
of contents of the papers initially sent to me which comprised:

4 tens for 1939 (pp. 1-31);
88 ens for 1940 (pp. 32-254);
X2 ftems for 1941 (pp. 261-383);
19 ftems for 1042 (pp. I469);
6 kiems for 1043 (pp. 470-490).

117

' In the Historical Office, War Department, we wondered what to call

this collection. I had understood fiom Professor Sontag that it was
dug up out of a rose garden and we: dubbed it the “Cianv Papers:
Rose Garden.” The name stuck. This is the designation usually used
tn the citations to this material in the Historical Office, now Office of
the Chief of Military History.}**

Having put the materials in shape for our use we then received
a bunch of additional sheets: some material for 1938, and a great
deal for 1939 The integration of this additional material required
a re-pumbering of the pages and the preparation of a revised index
which pow showed:

4 ttens for 1938 (pp. 1-13);
108 itemns for 1939 (pp. 14-290);
58 fteins for 1940 (pp. 297-519);
X2 itemns for 1041 (pp. 520-652);
19 iterus for 1942 (pp. 853-728),

6 itenus for 1943 (pp. 729-749).

25

The index for the revised paging lists two of the Italian original
texts as separate items. Hence the total oumber of docuinents is 223.13*

Professor Sontag in the spring of 1847 arranged for the State Depart-
ment to borrow the material from the War Department and to have it
microfilmed. 1+

®™See Albert N. Carland and Howard McGaw Smyth, Sicdy end the Sur-
vender of ltaly (Washington, D.C.: Office of the Chief of Mibtary History, 1065),
| B M, note 21;

GCoorge F. Howe, Northwest Africa: Selzing the Initistive in the West (Wash.
fagton: Office of the Chief of Military Hutory, 1857}, p. 4, footoote S.

=1 footnote 137 sbove.

w Asistant Secretuy of Sute J. H. Hllldring to Howard C. Peterson, Assistant
Secretary of War, 8 April XH'r,copybﬂudtbeHmmc-JOSoz.Depumx
of State.
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Thus the “Ciano Papers: Rose Carden”™ was assimilated fnto the
collection of microfilms of the Cerman War Documents Branch of
the Historical Offce, Departnent of State. A copy of the microflm
was sent to }. W. Wheeler-Bennett who st the time was British Editor-
fu-Chief of the Documents on Cerman Foreigr. Policy and thus s copy
of the “Ciano Papers: Rose Garden” became available at the Public
Record Office.

The carbon copies of the Cerman translations made by Frau Beetz
with the few, stray Italian originals were held in the Office of the
Chief of Military History, Department of the Army for 22 years. In
January 1969 they were turned cver to the National Archives which had
assumed the succession to the German Military Documents Section 4™

‘These carbon sheets bear the revised page numbers 1.749. The
crossed out page numbers reflect the revision which 1 made when the
additiona!l items were received at OCMH. The microfilm is held in the
National Archives, listed as Reel No. 4597 in the grezt series of films
made by the Cerman War Documents Project, the series designated
Microcopy T-120. The Slm is complete and gives the 223 documents.
But [ have po way of proving whether or not the collection comprises
all of the supporting papers which Count Ciano originally set aside
fn his ofice in Rome.

One or two more descriptive comments. Throughout most of the
materials there is merely the potation at the end of each document:
“Gbersetzt.” For the last two items of the collection, tems S and 6
for the year 1843, on pages 742 and 749 respectively, is to be found
the typewritten note “Ubersetzt” followed by the signature “Beetz.”

The handwritten, arabic numbers enclosed in circles are in my writ.
fng. sdded when [ listed the documents by year~ The other series
of numbers and letters, such as “7-y” (p. 007) or 7-x" (p. 004) were
oo the papers when they reached OCMH and apparently were pots-
tions made by Frau Bectz. It appears that she made some retouches
oo the materials on turning them over to the Americans. We find such

= By ktter of tranomittal dated January 16, 1969, Col. HA. Bchmidt, Chief,
Historica] Services Division, OCMH, to the Archivist of the United States. (Memo-
modum for the Record, National Aschives, February 25, 1969).

CMDS was initially sucooeded by the Captured Records Section of the Depart-
mental Records Branch, TACO, which in turn became the World War I1 Record:
Divisioo of the National Archives and later evolved into the Modern Military Rec-
ards Division, NA.
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potations as the following and in English: p. 196, “This is separated
from the sheet that should go with it. Translator,”™ p. 223, “Italian
version,” p. 245, “List of necessary raw materials,” p. 484, “Separated
from the sheets that belong with it. Translator.”

Most of the letters and memoranda of conversations which are
recorded in Cerman translation in the “Ciano Papers: Rose Garden”
appeared in the Italian original in the book, L'Europa cerso la
catastrofe. This work was published in Italy in January 1846 by the
firm Amoldo Mondadori, and was promptly translated into French and
English.74% But there was not one word ir the Italian work or in the
French or English translations regarding the provenance of these
documents.

Beyond all shadow of a doubt, these Italian texts came from the
collecticn of documents known as the Lisbon Papers. These had been
sent out of Rome by plane by the Foreign Minister Raflaele Guarigha
and hidden in the safe of the [talian Legation in Lisbon in the summer
of 1943. In 1946 these papers were demanded by the United States
Government under terms of the Annistice. They were delivered to
Washington and microfilmed, and the originals were restored to the
Italian Government in May 1946.*> Only the Italian Government
itself would have been able to arrange this publication These original
Italian texts confirm ovenwhelmingly the suthenticity of the “Ciano
Paperc: Rose Garden.”

But the collections are not identical. There are at least s couple of
cases, however, of texts which are to be found in the “Ciano Papers:
Rose Garden” which do not appear in the Italian Cabinet Archives
oz in the published version of Ciano’s Diplomatic Papers. Thus we have
given the draft of the secret protocol dated Hendaye, 23 October 1940
but which clearly is Ciano's modified version which he had on 3-4

== Lot archives secrites du conte Ciann 1938-1942, Traduction de Msunce
Vauswird (Paris: Librarse Plon, 1948); Ciano's Diplomatic Papers. Edited by
Malcolm Muggeridge (Long Acre, London: Odhoms Press, Ltd, 1948).

=~ Cf. p. 73, footnote T9a.

™ Documents on German Foreign Policy, 19181945, Series D, vol. X1 (Wash-
togton, 1960) Editors’ Note pp. 466-467.

The Cerman text was initially published by Donald S. Detwiler, Hitler, Franco
wnd Cibraltar: Die Frage des spanischen Eintrits in den rweiten Weltkriege
(Wiesbaden: Franz Steiner Verlag, 19062} pp. 118-119 and ts pow available in
Akten zur Deutachen Auswdrtigen Poluik 1918-1945, Sene D, Band X1, 1 (Booa:
Geb:. Hermes, 1064) pp. J04-395.
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November 1840 at Schonhof.!*' What we printed tn Washington is an
English translation from sn enlargement (“blow-up”) of a micro§lm
made from a carbon copy of a Cerman translation of an Italian docu-
ment, the original of which had disappeared.’*? We also printed
Ciano’s minute of 8 December 1940 which is not found elsewhere.!4

We can now summarize the relationship between the Italian cabinet
archive—the so-called “Lisbon Papers,” the printed selections pub-
lished under the title L'Europa verso la catastrofe, and the “Ciano
Papers: Rose Carden.” We can have no doubt of the authenticity of
the Lisbon Papers because of our precise knowledge cof their origin,
travels, flming and restitution. They are in fact the Cabinet archives,
and are by far the largest of these collections. The printed book pre-
sents only a portion of the Lisbon Papers, and in a few cases the
complete texts have not been reproduced. The duplication of many
of the rame documents in the “Ciano Papers: Rose Garden” only
clinches the argument for their authenticity. They survive in transla-
ton only. The original Italian copies were destroyed in Germany.
Probably the collection is pot complete. They are, however, the
genuine “Ciano’s Diplomatic Papers.” They are what he himself set
aside to accompany his diaries.

* But surely this is as close to the vanithed originsl as & the reconctructed
text, for example, of the “Defensor Pacis™ to that missing original manuscript,
as edited by Richard Scholr, Marailius von Padus Defersor Pacis (Hanover.
Hansche Buchhandlung. 1932.33). See particularly the Introduction, pp. w—ixx.

™ Documents on Cerman Foreign Policy 1018-1945, Series D., vol. XI, docu-
ments No. 477, footnote 7, p. 823. (German text, op. cit., Band X1. 2, 685).

Sec also jeries D, Vol. XI1 No. 17, footnote 7 (p. 30).



